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Życzenia świąteczne

Z okazji ztófiżającycf, się Świąt Wielkanocnych 
chciałbym złożyć wszystkim -pracownikom i studen
tom Tofitechniki Śfąskiej oraz czytefnikom biuletynu 
„Z Życia Tofitecfiniki Śfąskiej” życzenia radości, zdrowia, 
pogody ducfia oraz rodzinnej atmosfery p rzy  świątecznym 
stofe.

Trof. Wojciech Zieliński 
Hektor Tofitecfiniki Śląskiej
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Aktualności

25 lutego 2008 r. odbyło się XXVII zwy
czajne posiedzenie Senatu Politechniki 
Śląskiej.
Porządek obrad przew idyw ał w  skrócie:
- podjęcie uchw ały w  sprawie projektu 
POIS N aukow o-D ydaktyczne Centrum  
N ow ych  Technologii.

- podjecie uchw ały w  sprawie pow ołania  
recenzenta do zaopiniowania wniosku  
Politechniki Łódzkiej dotyczącego na
dania tytułu i godności doktora honoris 
causa prof. Eugeniuszow i D em bickie- 
mu.

- podjecie uchw ały w  sprawie w yrażenia  
zgody na utw orzenie pozaw ydziałow ej 
jednostki organizacyjnej o nazw ie C en
trum K ształcenia Kadr Lotnictwa C yw il
nego Europy Środkow o-W schodniej,

- podjęcie uchw ały w  sprawie zm ian do 
regulaminu Samorządu Studenckiego  
Politechniki Śląskiej.

- informację o planowanej liczbie grupo- 
godzin w  roku akademickim 2007/2008.

- sprawy bieżące i w olne w nioski. 

XXV III zw. posiedzenie Senatu P oli
techniki Śląskiej otw orzył JM Rektor 
prof. W. Zieliński, witając w szystkich  
bardzo serdecznie. Szczególnie serdecz
nie pow itał Sekretarza Urzędu Miasta 
G liw ice dra Andrzeja Karasińskiego.

■ Pierwszy punkt obrad dotyczył 
sprawy projektu POIS Naukowo-Dy
daktyczne Centrum Nowych Techno
logii.
N a w stępie JM Rektor prof. W. Zieliński 
zapoznał Senat z treścią proponowanej 
Uchwały. Rektor przypomniał, iż budo
w a Centrum będzie finansowana ze środ
ków  unijnych w  ramach programu ope
racyjnego „Infrastruktura i środow isko”.
-  Projekt przeszedł pom yślnie weryfika
cję, jednak z przyczyn niezależnych od 
nas nie jest jeszcze  podpisana preumo- 
wa ze strony M N iSzW  -  U czelnia nasza 
preumowę podpisała po uzgodnieniach. 
R ozpoczęliśm y bardzo intensyw ne przy
gotowania całości materiału, który do 
końca roku m usim y złożyć , a który jest 
niezbędny do tego, aby m óc otrzymać 
konkretne pieniądze na budowę. D ziała
m y w g w ytycznych, które są  już znane 
od 25 .01 .2008  r. Ryzyko, chociaż nie
w ielk ie, jednak istnieje, stąd propozycja 
dyskusji nad tym  punktem i podjęcie

Z prac Senatu
U chwały, która upoważni w ładze u czel
ni do dalszego działania -  m ów ił R ek
tor, po czym  udzielił głosu  K anclerzowi 
W ojciechowi W ydrychiew iczow i, który 
jest odpow iedzialny za przeprowadzenie 
na uczelni w szelk ich  spraw formalnych. 

N astępnie Kanclerz przypomniał w  
skrócie genezę powstania pom ysłu, 
który zrodził się po likwidacji obiektu  
Centralnej C iepłow ni. B yło proponowa
nych kilka wariantów zagospodarowania  
tego terenu. D ążono do tego, by z jednej 
strony dokonać uporządkowania bardzo 
istotnego fragmentu dzielnicy akade
m ickiej, a z drugiej osiągnąć cel, który 
w  ramach tego projektu został postaw io
ny. W  ciągu 1,5 roku przygotow yw ano  
projekt oraz trwała wym iana korespon
dencji, w  której uzasadniliśm y argument 
budow y Centrum zarówno w  M inister
stwie R ozwoju R egionalnego, czyli in
stytucji zarządzającej, jak i pośredni
czącej, jaką jest M NiSzW . Zasadniczym  
argumentem było to, że w  obecnym  sta
nie obiektów  i w m ożliw ości ich w yko
rzystywania U czeln ia  osiągnęła pew ien  
kres -  m ów ił Kanclerz.
W przyszłości na uczelni musi nastąpić 
przekształcenie m odelu jej funkcjono
wania w  kierunku tworzenia warunków  
do prowadzenia procesu dydaktycznego  
w  sposób bardzo elastyczny. Odnosi się 
to oczyw iście  do warunków technicz
nych, szczególn ie dla takich kierun
ków  studiów, które obecnie są  bardzo 
preferowane, tj. biotechnologia, fizyka 
techniczna, inżynieria biom edyczna czy  
mechatronika. Założenia, które przyjęto 
do opracowania tego projektu, zm ierzały  
w łaśnie w tym kierunku.
- W w yniku działań w ładz uczelni uzy
skaliśm y wpisanie na listę indykatywną  
projektów kluczow ych z kw otą 21 min 
euro. N ieszczęście  polega na tym , że 
w  Polsce rozliczam y się w  złotówkach, 
która w  ostatnim okresie um ocniła się 
zdecydow anie, co spow odow ało że 
kwota, jaka znajduje się na „rachun
ku” maleje. Kwota, którą dysponujem y 
w  chw ili obecnej dla tego projektu (któ
ry znajduje się na w ykazie pod nr 219, 
tj. 13 priorytet Infrastruktura Szkolni
ctwa W yższego) stanowi kw otę 75 min  
432 tyś. zł (ubyło nam już 1,5 min zł). 
Jest to zjawisko niekorzystne, a ryzyko  
kursowe będzie tow arzyszyło naszem u

projektowi do sam ego końca -  w yjaśniał 
Kanclerz.
Kanclerz mgr W. W ydrychiew icz poin
form ował także, że  m im o iż określa się 
w ysokość dofinansowania na poziom ie  
85 proc. a 15 proc. stanow ią środki kra
jow e, w łasne -  M inisterstw o zapewnia  
finansowanie w  100 proc. A  w ięc Poli
technika do realizacji tego projektu nie 
dopłaci. O czyw iście  niektórych kosz
tów  nie uda się zakw alifikow ać. Okres 
finansowania projektu rozpoczął się już 
1.01.2007 roku, czyli trwa już ponad 
rok, m im o że żaden z  tych projektów  
nie został form alnie zatw ierdzony i nie 
zostały podpisane um owy. W  w yniku  
weryfikacji z listy zostało usuniętych 7 
projektów. N asz projekt obronił się bar
dzo dobrze, dlatego w ydaje się, że  jest 
pełna szansa na jego  realizację.
W  opinii Kanclerza, przystąpienie do 
faktycznej realizacji projektu, czy li w ej
ście na plac budowy, będzie m ogło  na
stąpić w  2009  roku, natom iast ostatecz
ne rozliczenie projektu m oże nastąpić 
w  2014  roku. Proces budow y tego obiek
tu będzie trwał kilka lat ze w zględu  na 
konieczność przeprowadzenia w szyst
kich niezbędnych procedur, które w y 
m agają czasu, jak rów nież ze w zględu  
na proces technologiczny zw iązany  
z tw orzeniem  tej jednostki.
Ostatnia informacja dotyczyła zagospo
darowania jednostki. W  przyszłe w yko
rzystanie budynku zaangażow ane są  trzy 
w ydziały: M atem atyczno-Fizyczny, M e
chaniczny T echnologiczny oraz Inżynie
rii Środowiska i Energetyki. W szystkie 
dokumenty, które zostały opracowane 
w ynikają w łaśnie z uzgodnień z przy
szłym i użytkownikam i.

Po w ystąpieniu Kanclerza JM Rek
tor prof. W. Z ieliński przypom niał, iż 
w  okolicy  budynku będzie przebiegać 
D rogowa Trasa Średnicowa, co w ym a
gało szeregu uzgodnień z D yrekcją D TŚ, 
jak rów nież z w ładzam i miasta G liw ice.

N astępnie głos zabrał prof. J. W iteczek, 
który zauw ażył, że  opracow any pod jego  
kierow nictw em  projekt jest kolejnym  
z rzędu, poniew aż za każdym  razem  
trzeba było ograniczyć pow ierzchnię  
ze w zględu  na kurs euro. Aktualna po
wierzchnia użytkow a budynku to 12-13 
tys. m kw. Obiekt zlokalizow any będzie  
w północnej części dzieln icy akademi-
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ckiej, która sięga aż do trasy średnico
wej. N iestety U czelnia dysponuje obec
nie jedynie fragmentem terenu, który 
przylega do projektowanego obiektu. Po 
realizacji trasy średnicowej i uporządko
waniu tego fragmentu terenu, dzielnica 
akademicka poprzez ten obiekt będzie 
„twarzą” U czelni.
W ejście do obiektu powinno być zsyn
chronizowane z potokami ruchu. W tej 
chwili 60 proc. stanowi ruch z dworca 
kolejow ego, następnie z dom ów studen
ckich oraz poprzez budynek W ydziałów  
-  M echanicznego Technologicznego  
i Inżynierii Środowiska i Energetyki. 
Pojawią się jednak kolejne ważne potoki 
ruchu od strony trasy średnicowej, która 
będzie miała odpow iednią liczbę rozjaz
dów do dzielnicy akademickiej. Ważne 
jest również, by można było połączyć 
jedną część dzielnicy akademickiej po
łożonej od strony północnej z częścią  
położoną od strony południowej. Ist
nieje propozycja, by przeprowadzić ten 
odcinek poprzez mostek na rzece Kłod- 
nica i następnie za halą sportową bezpo
średnio do ul. Parkowej. Zyskalibyśm y 
m ożliw ość dojazdu od strony średnico
wej bezpośrednio również do tej części 
dzielnicy. W planie zapisana jest również 
obwodnica, która częściow o jest już re
alizowana, a która wprowadzałaby ruch 
kołow y bezpośrednio na wiadukt nad to
rami kolejowym i. Osoby niezaintereso- 
wane przyjazdem do dzielnicy akademi
ckiej, nie musiałyby przejeżdżać przez tę 
dzielnicę akademicką. Dla udrożnienia 
potoku ruchu istnieje propozycja, aby 
bezpośrednio pod ul. Konarskiego zbu
dować tunel, którym, idąc równolegle 
do trasy średnicowej, dochodziłoby się 
do dworca kolejowego.
Planowany obiekt będzie zbudowany 
z dwóch bloków: niższy trzykondygna
cyjny blok nawiązuje do Hali Techno
logicznej, CEK-u i Technoparku, część  
w yższa nawiązuje bezpośrednio do bu
dynku Wydziału Inżynierii Środowiska 
i Energetyki. Budynek niższy będzie 
obiektem laboratoryjno-naukowym, na
tomiast bryła w yższa będzie obiektem  
dydaktyczno-naukowym.
W  obiekcie przewidziana jest duża sala 
wykładowa na 300 osób oraz powierzch
nie laboratoryjne. Całość obiektu w yko
nana jest w  szkielecie stalowym. 

Sekretarz Urzędu Miasta G liw ice dr A. 
Karasiński, dziękując za zaproszenie do 
udziału w posiedzeniu Senatu Politech
niki Śląskiej, zapewnił, że władze miasta 
z dużym zainteresowaniem i zadow ole

niem przyjęły w iadom ość o staraniach 
władz Politechniki Śląskiej dotyczących  
pozyskania dużego grantu na budowę 
tak dużej inwestycji. -  Inwestycja ta jest 
znacząca zarówno z punktu widzenia 
rozwoju Politechniki Śląskiej jak i mia
sta G liw ice m ów ił sekretarz, po czym  
złożył deklarację współpracy przy reali
zacji tej inwestycji -  głów nie w zakresie 
uporządkowania stanu terenowo-praw- 
nego wszystkich gruntów na północ od 
rzeki Kłodnicy oraz dopracowania odpo
w iedniego sposobu podłączenia tej czę
ści dzielnicy akademickiej do Drogowej 
Trasy Średnicowej.

Następnie odbyła się dyskusja szczegó
łow a, w której głos zabrali: prof. L. D o
brzański, JM Rektor prof. W. Zieliński, 
dr A. Karasiński, prof. J. W iteczek, Kan
clerz mgr W. W ydrychiewicz oraz D zie
kan prof. K. Probierz, po czym  Senat 
Politechniki Śląskiej w  głosowaniu jaw 
nym jednom yślnie podjął U chwałę w y
rażając zgodę na wprowadzenie zadania 
budowlanego do planu inwestycyjnego 
na lata 2008-2013.

■ Kolejny punkt obrad Senatu doty
czył sprawy powołania recenzenta do 
zaopiniowania wniosku Politechniki 
Łódzkiej dotyczącego nadania tytułu i 
godności doktora honoris causa prof. 
Eugeniuszowi Dembickiemu.
JM Rektor prof W. Zieliński, po poin
formowaniu o stosownym  piśm ie Rek
tora Politechniki Łódzkiej w tej spra
w ie, zaproponował w porozumieniu 
z Dziekanem Wydziału Budownictwa 
prof. J. Ślusarkiem powołać na recen
zenta wniosku prof. Macieja Gryczmań- 
skiego.
Następnie Dziekan prof. J. Ślusarek 
przybliżył sylwetkę prof. E. Dembickie- 
go, po czym  Senat w tajnym głosow a
niu powołał jednogłośnie na recenzenta 
wniosku Politechniki Łódzkiej prof. Ma
cieja Gryczmańskiego 48 głosami.

■ Następny punkt obrad dotyczył 
sprawy utworzenia na Politechnice 
Śląskiej pozawydziałowej jednost
ki organizacyjnej o nazwie Centrum  
Kształcenia Kadr Lotnictwa Cywilne
go Europy Środkowo-W schodniej
Na wstępie JM Rektor prof. W. Zieliń
ski poinformował, iż inicjatywa utwo
rzenia tej jednostki była poprzedzona 
podpisaniem listu intencyjnego miedzy 
Politechniką Śląską a Górnośląskim To
warzystwem Lotniczym oraz Urzędem  
Lotnictwa C ywilnego.

Szersza dyskusja na ten temat odbyła się 
w  gronie Dziekanów, kiedy to przekaza
no informację, że sprawa ta dotyczy roz
woju lotnictwa na terenie Polski i zapo
trzebowania na kadrę, która będzie ob
sługiwała lotniska. Zagadnienie dotyczy  
więc logistyki, budowy i rozbudowy lot
nisk oraz kadr, które będą na lotniskach  
pracować -  takie w łaśnie zagadnienia  
byłyby zakresem działań Centrum. 
Szczegóły dotyczące wszystkich zagad
nień związanych z działalnością Cen
trum zawarto w Regulaminie.

W dalszej kolejności głos zabrał prof. M. 
Sitarz, który poinformował, iż głów nym  
celem  Centrum, mającego być formą 
promocji naszej U czelni, jest uruchomie
nie ponad 20 tys. miejsc pracy. Profesor 
poinformował również o uruchomieniu 
na W ydziale Transportu Studium Pody
plom ow ego z zakresu lotnictwa. Istnieje 
jeszcze wolna przestrzeń w  zakresie po
zyskania grantów polskich i europejskich 
w tej dziedzinie, co w iąże się z pozyska
niem funduszy. Potrzebna jednak jest 
jednostka rządowa, która uzupełniałaby 
nasze studia podyplom owe certyfikatem  
europejskim.

Dr T. Giza zwrócił uwagę na jeden  
z punktów Regulaminu, w  którym jest 
zapisane, że „zysk Centrum w  części 
ustalonej przez rektora pozostaje do dys
pozycji Centrum”. W związku z tym dr 
T. Giza zaproponował, aby w  Regulam i
nie ustalić pewne granice, w  jakich ten 
zysk m oże pozostać do dyspozycji Cen
trum. Taka uznaniowość w konsekwen
cji m oże prowadzić do nieporozumień, 
zw łaszcza że koszty na działalność 
Centrum mają być finansowane z uzy
skiwanych przychodów, co oznacza, że 
jednostka powinna się bilansować. Jeże
li ma zysk, m oże go konsum ować, jeżeli 
natomiast ma straty -  zgodnie z Regula
minem -  musi wskazać m ożliw ość po
krycia strat.

W odpowiedzi na te wątpliwości Pro
rektor prof. W. Cholewa zauważył, że 
identyczne zasady obowiązują w szystkie 
jednostki na uczelni. W przypadku, kie
dy w ynik finansowy uczelni jest dodatni, 
w ów czas zysk  pozostaje do dyspozycji 
tych jednostek. Jeżeli w ynik finanso
w y w  całej uczelni jest ujemny, jest on 
w ów czas w części pokrywany również 
z zysków  wypracowanych przez jed
nostki. W zasadach gospodarki finanso
wej uczelni jest zapisane, iż o przezna
czeniu zysku w  poszczególnych jednost
kach uczelni decyduje Rektor. Prorektor
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zaproponował w ięc, aby tych zasad nie 
zm ieniać.

Po uwagach tych Senat Politechniki Ślą
skiej w  głosow aniu jaw nym  jednom yśl
nie podjął uchwałę, wyrażając zgodę na 
utworzenie pozaw ydziałow ej jednostki 
organizacyjnej o nazw ie Centrum K ształ
cenia Kadr lotnictwa C yw ilnego Europy 
Środkowo-W schodniej oraz w  sprawie 
zatwierdzenia Regulaminu Centrum.

■ Kolejny punkt obrad Senatu doty
czył sprawy zm ian do regulaminu Sa
morządu Studenckiego Politechniki 
Śląskiej.
Prorektor prof. R. W ilk, om awiając sto
sow ny materiał, zw rócił uw agę na § 46  
i 47 Regulam inu Samorządu Studen
ckiego, proponując na skrócenie ich za
pisów.
Student M. M roncz zaproponował wpro
wadzenie trzech zm ian zapisów: wpro
wadzenie instytucji R zecznika Praw 
Studenta, uregulowanie Samorządu 
Studenckiego Ośrodka Z am iejscow ego  
w  Rybniku oraz w prowadzenie zmian  
zw iązanych z  wyboram i. W  odniesieniu  
do § 46 -  w yraził zgodę na zapis doty
czący „studenta n iezadow olonego”. N a
tomiast § 47 ma m ów ić o tym, że R zecz
nik Praw Studenta m usi uzyskać zgodę  
danego w ykładowcy. W opinii Studenta 
poprawka taka nie jest sensowna, skoro 
R zecznik ma pom óc studentowi załatwić 
jego  sprawę -  stąd propozycja pozosta
w ienia § 47 bez zmian.

JM Rektor prof. W. Z ieliński zwróci! 
uwagę na to, że w  om awianym  para
grafie istnieje w yraźny zapis, obligują
cy Rzecznika do zachowania poufności 
działań, a zatem nie m oże przekazać 
żadnych informacji na zewnątrz bez 
zgody zainteresowanych stron. Taka jest 
praktyka R zecznika D yscyplinarnego, 
którego działania też są  poufne a infor
macje nie m ogą w yjść poza zaintereso
wane strony. Chodzi o naruszenie dóbr

■ 1.02 Rektor prof. W. Z ieliński uczest
n iczył w  Zgromadzeniu Z ałożycielskim  
Polskiej Izby Gospodarczej Zaawanso
wanych Technologii które odbyło się 
w  Warszawie

■ 1.02 Rektor prof. W. Zieliński uczest
n iczył w  spotkaniu dotyczącym  budowy  
regionalnej sieci naukowo -  badawczej. 
Spotkanie m iało m iejsce w  U niw ersyte-

osobistych. Taki w łaśnie zapis stanowi 
obronę Rzecznika. Procedury w yborcze 
narzucają termin i obow iązek zatwier
dzenia Regulaminu, by studenci m ogli 
podjąć działania w  zakresie w łaśnie pro
cedur wyborczych.
Radca Prawny mgr E. Brońka poparła 
w  pełni stanowisko Rektora, natomiast 
student M. M roncz -  po konsultacji 
z  przedstawicielam i Samorządu Studen
ckiego -  w ycofał sw oje zastrzeżenia. W  
opinii dra T. G izy działania R zecznika  
m oże przejąć Kom isja Pojednawcza. JM 
Rektor prof. W. Zieliński przypomniał 
jednak, iż studenci mają pełne prawo 
pow ołać jakiekolw iek  jednostki, a Senat 
musi jedynie stwierdzić zgodność pro
pozycji ze  Statutem Politechniki Śląskiej 
i U staw ą Prawo o szkolnictw ie w yż
szym .
Po uwagach tych Senat Politechniki Ślą
skiej w  głosow aniu jaw nym  jednom yśl
nie podjął uchw ałę w  sprawie zm ian do 
Regulam inu Samorządu Studenckiego  
Politechniki Śląskiej.

■ W  ostatnim  punkcie obrad Prorek
tor prof. R. W ilk przedstawił dwa ze
stawienia tabelaryczne dotyczące pla
nowanej liczby grupogodzin w roku 
akadem ickim  2007/2008 oraz liczby  
grupogodzin zlecanych na inne W y
działy w roku akadem ickim  2007/2008 
a Rektor zachęcił do ich przeanalizo
wania.

■ W sprawach bieżących i wolnych  
wnioskach poruszano następujące 
kwestie:

- JM Rektor prof. W. Z ieliński poinfor
m ow ał, że Fundacja na rzecz Nauki Pol
skiej, która rozpoczęła w łaśnie osiem 
nasty rok wypełniania swojej m isji, za
mierza przeznaczyć na wsparcie nauki 
w 2008 roku ponad 46 min zł. Środki te 
trafią do naukow ców  oraz instytucji na
ukow ych w  formie stypendiów, nagród 
i różnego rodzaju subwencji.

Kronika Rektorska
cie Śląskim  w  K atowicach

■ 1.02 Rektor prof. W. Z ieliński uczest
n iczył w  otwarciu Biura P oselsk iego  

w  G liw icach europosła Jerzego Buzka 
i posła Jana Kaźmierczaka

■ 6 .02 Rektor prof. W. Zieliński uczest
n iczył w  konferencji „Innowacyjna 

gospodarka” w panelu „Innowacyjny

- JM Rektor prof. W. Z ieliński poin
form ował rów nież, iż został ogłoszon y  
Pogram Operacyjny Innowacyjna G o
spodarka w  zakresie składania w n io
sków. Został og łoszony Przewodnik po 
kryteriach oceny projektów w  ramach 
Programu Operacyjnego Innowacyjna 
Gospodarka, który jest opublikowany na 
stronie internetowej M inisterstwa Nauki 
i Szkolnictw a W yższego. W  dokum encie 
zostały określone m ożliw ości w ykorzy
stania znacznych sum pieniędzy, które 
znajdują się w  ramach Programu Opera
cyjnego Innowacyjna Gospodarka 2007- 
2013.
Z ostały og łoszone ju ż konkursy na trzy 
działania. W Departamencie Funduszy 
Europejskich:
D ziałanie 2.1 dotyczy -  R ozwoju ośrod
ków  o w ysokim  potencjale badawczym . 
D ziałanie 2.2  dotyczy -  W sparcia tw o
rzenia wspólnej infrastruktury badaw
czej jednostek naukowych.
W Departamencie System ów  Informa
tycznych Nauki -  D ziałanie 2.3 -  Inw e
stycje zw iązane z rozw ojem  infrastruk
tury informatycznej nauki.
W nioski o dofinansowanie na lata 2007- 
2013 m ożna składać od 22 lutego do 29 
sierpnia 2008 r.
Odbyło się szkolenie rów nież w  tem atyce 
programów regionalnych. Proponowane 
inw estycyjne programy przewidziane 
dla szkolnictw a w yższego  zostaną ogło
szone jednak dopiero w  2009  roku.

- JM Rektor prof. W. Z ieliński poinfor
m ow ał o w ydaniu Informatora o P oli
technice Śląskiej w  języku  angielskim  
oraz „G liw ic w  rysunkach”. Publikacje 
te m ożna zam aw iać z M agazynu Cen
tralnego.

K ończąc XXV III posiedzenie Senatu 
Politechniki Śląskiej JM Rektor prof. 
W. Zieliński podziękow ał za udział 
w obradach i dyskusję.

R edakcja
(na podstawie protokołu)

region”. Konferencja była organizow a

na przez m iesięcznik  „N ow y P rzem ysł” 

i odbyła się w  Katowicach.

■ 7.02 Rektor prof. W. Z ieliński uczest

n iczył w  spotkaniu Rady Programo

wej m iędzynarodow ych targów „Ex- 

pochem  2008”. Spotkanie odbyło się 
w  W arszawie
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■ 8.02 Rektor prof. W. Zieliński i pre
zydent miasta G liw ice Z. Frankiewicz 
podpisali porozumienie o współpracy

■ 20.02 Rektor prof. W. Zieliński 
uczestniczył w obradach Kapituły Ple
biscytu „C złow iek Ziemi Gliwickiej 
2007” organizowanego przez „Nowiny  
G liw ickie”

■ 21.02 Rektor prof. W. Zieliński uczest
niczył w  uroczystości nadania tytułu 
i godności Doktora Honoris Causa pro
fesorowi Stanisławowi Rodzińskie
mu, byłem u rektorowi Akademii Sztuk 
Pięknych w  Krakowie. Uroczystość od
była się w  Akademii Sztuk Pięknych  
w  Katowicach.

■ 21.02 Prorektor prof. W. Cholewa  
uczestniczył w posiedzeniu Komitetu 
Monitorującego Regionalny Program

Operacyjny W ojewództwa Śląskiego na 
lata 2007-2013

■ 22.02 Rektor prof. W. Zieliński wziął 
udział w  uroczystości podpisania poro
zumienia o otwarciu M iędzyregionalne
go Klastra Innowacyjnych Technologii 
„MINATECH” dotyczącego współpracy 
w zakresieinżynieriibiom edycznej,m ikro  
i nanotechnologii. U roczystość odbyła 
się w Politechnice Krakowskiej

■ 23.02 Rektor prof W Zieliński uczest
niczył w e wręczaniu nagród IX Targów 
Budownictwa, Instalacji i W yposażenia 
Wnętrz organizowanych na terenie Poli
techniki Śląskiej

■ 25.02 Rektor prof. W. Zieliński 
uczestniczył w otwarciu XLVII Sym po
zjum „M odelowanie w M echanice” or
ganizowanego przez PTMTiS oraz Kate

drę Mechaniki Stosowanej Politechniki 
Śląskiej w  Wiśle.

■ 27-28. 02 Rektor prof. W.Zieliński 
brał udział w  uroczystym otwarciu m ię
dzynarodowych targów „ EXPOCHEM  
2008” w  Katowicach oraz Debatach do
tyczących rozwoju przemysłu chem icz
nego

■ 28-29.02 Prorektor prof. W. C hole
wa uczestniczył w Forum dotyczącym  
współdziałania szkolnictwa w yższego  
z pracodawcami, zorganizowanym przez 
K om isję Europejską w  Brukseli

■ 29.02 Rektor prof. W. Zieliński w ziął 
udział w uroczystej gali wręczenia 
„Człowieka Ziemi Gliwickiej 2007” 
w  Ratuszu M iejskim w  G liwicach

Akty normatywne Uczelni
W lutym 2008 roku ukazały się nastę
pujące wewnętrzne akty normatywne 
Rektora Politechniki Śląskiej:
- Zarządzenie Nr 15/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z  dnia 5 lutego 
2008 roku w  sprawie zmiany w struktu
rze organizacyjnej Wydziału Transportu

- Zarządzenie Nr 16/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 6 lutego 
2008 roku zmieniające zarządzenia 
w sprawie wprowadzenia Regulaminu 
GospodarowaniaŚrodkamiZakładowego 
Fundusz Świadczeń Socjalnych w  
Politechnice Śląskiej

- Zarządzenie Nr 17/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 15 lutego 
2008 roku w sprawie realizacji zadań 
obronnych, obrony cywilnej, ochrony 
informacji niejawnych i ochrony prze
ciwpożarowej Politechniki Śląskiej 
w  2008 roku

- Zarządzenie Nr 18/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 20 lutego 
2008 roku w  sprawie zmiany w  struktu
rze organizacyjnej Wydziału Organizacji 
i Zarządzania

- Zarządzenie Nr 19/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 26 lutego 
2008 roku w  sprawie zmian w strukturze 
Administracji Centralnej oraz zm ienia
jące zarządzenie w  sprawie utworzenia 
stanowiska Pełnomocnika ds. Ochrony 
Informacji N iejawnych i zmieniają
ce zarządzenie w  sprawie wprowa
dzenia Regulaminu organizacyjnego 
Politechniki Śląskiej

- Zarządzenie Nr 20/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 26 lutego 
2008 roku w sprawie utworzenia poza
w ydziałowej jednostki organizacyjnej 
o nazwie Centrum Kształcenia Kadr 
Lotnictwa C ywilnego Europy Środkowo-

W schodniej

- Zarządzenie Nr 21/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z  dnia 29 lutego 
2008 roku w  sprawie okresowej oceny  
nauczycieli akademickich za okres od 16 
maja 2004 roku do 15 maja 2008 roku

- Pismo Okólne Nr 13/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 14 lutego 
2008 roku w  sprawie zasad realizacji 
dostaw sprzętu komputerowego i opro
gramowania oraz trybu odbioru sprzętu 
komputerowego

- Pism o Okólne Nr 14/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 26 lutego  
2008 roku w sprawie ogłoszenia jedno
litego tekstu Regulaminu Samorządu 
Studenckiego Politechniki Śląskiej

M aria  R zepka

Stopnie naukowe, tytuły, stanowiska
■ Zakończone doktoraty

•  Dr inż. Rafał JĘDRYSIAK  
ur. 19.06.1975 r. w Chorzowie. Dokto
rant Wydziału Chem icznego. Promotor 
-  prof. dr hab. inż. Jerzy Suwiński. Te
mat pracy doktorskiej : „Synteza w y
branych 1-podstawionych 4-nitroazoli 
w  reakcjach transformacji pierścieni 
azolowych. Struktura w łaściw ości”
27.02.2008 r -  RCH, z wyróżnieniem

•  Dr inż. Piotr NAPIERALSKI
ur. 20.11.1975 r. w Łódzi. Politechnika 
Łódzka. Promotor -  prof. dr hab. inż. 
Konrad W ojciechowski. Temat pracy 
doktorskiej : „Wykorzystanie koherencji 
czasowo-przestrzennej w celu przyspie
szenia generowania sekwencji obrazów  
w  środowisku Globalnego Oświetlenia.”
26.02.2008 r -  RAU

•  Dr Rafał STĘGIERSKI
ur. 9.03.1976 r. w  Kraśniku. U niw ersy

tet Marii Curie Skłodowskiej -  Lublin. 
Promotor -  prof. dr hab. Paweł M ikołaj
czak. Temat pracy doktorskiej : „Kom
puterowa rekonstrukcja twarzy w  opar
ciu o CAT czaszki z wykorzystaniem  
protokołu.”
26.02.2008 r - R A U  

•  Dr inż. Jacek W IDUCH  
ur. 22 .09.1976 r. w  Pyskowicach. D ok
torant W ydziału Automatyki, Elektro
niki i Informatyki. Promotor -  prof. dr
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hab. inż. Zbigniew  Czech. Temat pracy 
doktorskiej : „Algorytm y optym alizacji 
wielokryterialnej w  problemach kom u
nikacyjnych”
26 .02 .2008  r - RAU  

•  Dr inż. Maciej W ITCZYŃSKI 
ur. 2 .01.1973 r. w e W rocławiu. W eiss 
Klim atechnik Polska sp. z  oo Warszawa. 
Promotor -  dr hab. inż. Edward Hryn
k iew icz prof. nzw. w  Pol. Śl. Temat pracy 
doktorskiej: „Projektowanie złożonych  
układów elektronicznych typu „System  
na Chipie” w  ramach Wirtualnej Firmy 
Inżynierskiej” .
26.02.2008r- R A U , z w yróżnieniem

•  Dr inż. W ojciech ZOLEŃSKI
ur. 11.10.1953 r. w  Zabrzu. Doktorant 
W ydziału Organizacji i Zarządzania. 
Promotor -  prof. dr hab. inż. Józef Bend- 
kowski. Temat pracy doktorskiej: „M e
toda budowy inform atycznego system u  
w czesnego ostrzegania w  zarządzaniu  
w  przedsiębiorstwie”
27.02.2008r -R O Z , z w yróżnieniem

■ Zatwierdzone habilitacje

•  Dr hab. inż. Z bigniew  M ichał K A C Z
M ARCZYK
ur. 13.01.1966 r. w  D ąbrowie Górniczej. 
Politechnika Śląska W ydział Elektrycz
ny. U chwała Rady W ydziału Elektrycz

nego -  29 .01 .2008  r. W zakresie; e lek 
troniki
•  Dr hab. inż. Stanisław Jan D U Ż Y
ur. 09 .04 .1954  r. w  Żorach. Politechnika  
Śląska W ydział Górnictwa i G eologii. 
Uchwała Rady W ydziału Górnictwa 
i G eologii -  15.01.2008 r. W  zakresie; 
górnictwa i geologii inżynierskiej

■ Nadanie tytułu naukowego  
profesora
•  Prof. dr hab. inż. Ewaryst TKACZ, 
W ydział Autom atyki, Elektroniki i In
formatyki, 22.10.2007r.

Urszula Czapla

Dział W spółpracy z Zagranicą informuje
Politechnika Śląska w programie LLP-Erasmus 

Nowa Karta Erasmusa na lata 2007-2013
W  w yniku  złożon ego  do oceny p rzez K om isję  E u rop ejsk ą  w  roku 2007  
w n iosk u , P olitechn ik a  Ś ląska o trzym ała  n ow ą K artę E rasm u sa , u p ow aż
n ia jącą  naszą  u czeln ię do u czestn ictw a  w  p rogram ach  m ob iln ośc i a k ad e
m ickiej w  latach  2007-2013 .

O trzym ana Karta m a status Karty 
R ozszerzonej, co  u m ożliw ia  realizację  
w yjazd ów  studenckich  na m in 3 -m ie-  
sięczn e, a m ax. 1-roczne studia (jak 
w  latach 1998 -2006 ) oraz na praktyki 
do przedsiębiorstw  (n ow ość  -  działa
nia realizow ane dotychczas w  ramach  
staży objętych program em  Leaonardo  
da V inci).
Z łożen ie  w n iosku  i przyjęcie  przez 
P olitechnikę Ś ląską dokum entu ja 
kim  je s t Karta Erasm usa, zobow iązuje  
U czeln ię  do stosow an ie fundam ental
nych  zasad Programu:
- W ym iana stypendialna studentów  
i w yk ład ow ców  m ożliw a  je s t tylko na 
podstaw ie podpisanych u m ów  b ilate
ralnych z  uczeln iam i upraw nionym i 
(tj. rów nież posiadającym i Kartę Era
sm usa).

- Student p od czas pobytu na stypen
dium  m a w  u czeln i partnerskiej taki 
sam  status, ob ow iązk i i p rzyw ileje  jak  
student m iejscow y. N ieupraw nione  
jest pobieranie opłat za naukę, eg za m i
ny, dostęp do laboratoriów, b ib liotek , 
itp.
- O b ow iązyw ać pow inna pełna uzna- 
w aln ość  kształcenia. Z dobyte przez  
studenta punkty, oceny, za liczen ia , itp. 
z przedm iotów  uj ętych  w  zaak cep tow a
nym  przed w yjazdem  P orozum ieniu  
w  Program ie Z ajęć/Program ie Praktyk  
(każda ew entualna zm iana p odczas  
pobytu  za gran icą w ym aga  form y p i
sem nej) p ow in n y  zostać uznane od p o
w ied n im  protokołem  za liczen io w y m  
i w p isem  do indeksu studenta.
- Studentow i zakw alifikow anem u przez  
w yd zia ł m acierzysty  do u czestn ictw a

w  program ie, n a leży  u m o ż liw ić  w yjazd  
i za liczen ie  dan ego  sem estru  studiów  
w  okresie d osto sow an ym  do rozkładu  
roku ak ad em ick iego  ob ow iązu jącego  
w  u czeln i przyjm ującej.
- D o zw o lo n e  je s t  odrabianie n iew ie l
k ich, a n iezb ęd n ych  różn ic kursow ych / 
za liczeń /egzam in ów , w ym agan ych  do 
zd ob ycia  sp ecy ficzn ych  upraw nień  
krajow ych, itp. K o n ieczn o ść  taka p o
w inna zostać sform alizow an a przed  
w yjazd em  studenta (form ularz „W a
runki Z a liczen ia”)

D an u ta  O bracaj
Dział Współpracy z  Zagranicą

Treść Karty -  w  n ieco  m n iejszym  for
m acie  n iż  w  oryginale  -  publikujem y  
na czw artej stronie okładki. O rygi
nał dokum entu znajduje się  w  D zia le  
W spółpracy  z  Zagranicą.

W  lutym 2008 roku odnotowano 128 
w yjazdów  zagranicznych do 24 krajów: 
Australii (1), Austrii (4), B elgii (2), B uł
garii (2), Czech (13), Danii (39), Francji 
(2), Grecji (6), Hiszpanii (7), Holandii 
(2), Jordanii (1), Litwy (1), Luksem-

W yjazdy, p rzyjazd y ...

burga (1), N iem iec (8), Portugalii (8), 
RPA (1), Słow acji (1), Szwajcarii (1), 
Szw ecji (3), Ukrainy (1), W ęgier (3), 
W ielkiej Brytanii (1), W łoch (19) i Zjed
noczonych Emiratów Arabskich (1). N a  
staże, kursy i studia w yjechało 78 osób,

na konferencje 25 osób a na konsultacje 
i w ykłady 6 osób.
W  tym czasie Politechnikę Śląska od
w iedziła  1 osoba z Hiszpanii.

H elen a  P apka la
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♦ Spotkanie turystów górskich
1 lutego odbyło się drugie już 
w tyra roku spotkanie turystów gór
skich. Było ono głównie poświę
cone prezentacji zdjęć zrobionych 
podczas wycieczek górskich w 
ubiegłym sezonie. Spotkanie za
kończyło się poczęstunkiem oraz 
wspólnym śpiewem przy gitarze.

♦ Dzień Inżynierii Biomedycznej
1 lutego w Centrum Edukacyjno- 
Kongresowym odbył się Dzień In
żynierii Biomedycznej. Wydarzeniu 
towarzyszyły dwa wykłady -  „In
żynieria biomedyczna - realia i per
spektywy” oraz „T Ty możesz zostać 
biomechanikiem” wygłoszone kolej
no przez prof. Jana M arciniaka i prof. 
Dagmarę Tejszerską. W holach CEK. 
zorganizowano wystawę aparatury 
biomedycznej oraz implantów' me
talowych stosowanych w chirurgii 
rekonstrukcyjnej układu kostnego.

Działalność CEK

♦ Program szkoleniowy „998”
9 lutego odbyło się szkolenie 
„998”, które poprowadził pułkow
nik pożarnictwa Czesław Pruski. 
Szkolenie połączone było z w ystę
pem twórcy kabaretu „Pod Egidą” 
- Jana Pietrzaka. Organizatorem 
spotkania był Ośrodek Doskonalc

ie nia Zawodow ego AZET.

$5
"T

£

♦ Kabaret Moralnego Niepokoju

29 lutego w  auli A CEK odbyły się dwa 
spotkania z Kabaretem Moralnego N ie
pokoju. Pierwsze ze spotkań miało miej
sce o godzinie 18:00, kolejne o 20:30. 
Kabaret tworzą: Robert Górski, Prze
mysław Borkowski, Mikołaj Cieślak, 
Katarzyna Pakosińska, Rafał Zbieć, 
Bartłomiej Krauz oraz W ojciech Orszu
lak. Artyści przedstawili takie skecze 
jak: „Spotkanie w  szpitalu”, „Telefo
niczna rezerwacja biletów ”, „Rozmowa
0 motylkach i kwiatuszkach”, „Gwara”, 
„Ankieta” i w iele innych. Po występie 
artyści Kabaretu rozdawali autografy
1 pozow ali do zdjęć. Organizatorem  
spotkania była Agencja Artystyczna 
ART PROJEKT z Gliwic.

Opracowali pracownicy CEK

♦ Dwa spotkania z Wojciechem Cejrowskim
16 lutego wystąpił w CEK znany, pol
ski gawędziarz i podróżnik - W ojciech 
Cejrowski. Z powodu dużego zaintere
sowania, występ odbył się dwukrotnie 
- o godzinie 17:00 i 20:00. Spotkania 
poprzedzone były wernisażem fotogra
fii. W ojciech Cejrowski, opowiadając 
o sw ych fascynujących wyprawach po 
Am eryce Południowej, przybliżył nam 
naturę egzotycznych m iejsc oraz spotka
nych tam mieszkańców. W finalnej czę
ści występu, Cejrowski odpowiadał na 
pytania zadawane przez zgromadzoną 
w  sali publiczność oraz składał autogra
fy na zakupionych przez nią książkach.
Organizatorem spotkania była gliwicka 
A gencja Artystyczna ART PROJEKT.
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► 6 lutego w Budynku G łów nym  CKI 
odbyło się spotkanie z kierownictwem , 
mające na celu om ów ienie organiza
cji akcji informacyjno-rekrutacyjnej na 
studia w  roku akademickim 2008/2009, 
przedstawienie realizacji planów rzeczo
w o-finansow ych w  roku 2007  oraz pla
nów  na rok 2008.

► 7 i 8 lutego w Laboratorium N o w o 
czesnych Technologii Przem ysłowych  
odbyły się obrony dyplom ów  na spe
cjalności „energetyka komunalna”. 
D yplom y inżynierów uzyskało 12 
studentów.

► 13 lutego w  Z espole Szkół Technicz
nych w  W odzisławiu Śląskim prof. 
dr hab. inż. Joachim K ozioł i dr inż. 
Henryk Badura przeprowadzili akcję

Z życia CK!
informacyjno-rekrutacyjną na studia 
w  Politechnice Śląskiej.

► 15 lutego w  Urzędzie M arszałkowskim  
w  Opolu prof. dr hab. inż. Joachim  
K ozioł uczestn iczył w  seminarium sa
m orządowców, którego głów nym  tem a
tem były problemy rynku energetycz
nego. Prof. Joachim K ozioł w yg łosił re
ferat pt. „U w agi dotyczące doboru kadr 
w  kontekście energetyki w  działalności 
samorządu”.

► 18 lutego w  U rzędzie Miasta Rybnika 
odbyło się spotkanie w ładz miasta z  ze 
społem  Programu Zarządzania Energią 
i M ediam i w  Obiektach O św iatow ych  
m. Rybnika reprezentowanym przez 
przedstawicieli Fundacji Ekologicznej 
„Ekoterm S ilesia” i Politechniki Śląskiej

- Centrum K ształcenia Inżynierów.

► 21 lutego w  W ydziale Edukacj i Urzędu  
Miasta Rybnika odbyło się spotkanie 
grupy roboczej w  zakresie przygotow a
nia i realizacji projektów finansowanych  
z Europejskiego Funduszu Społecznego. 
W  spotkaniu uczestn iczyły w ładze  
M iasta Rybnika. G łów nym  celem  spot
kania były sposoby pozyskania środków  
do finansowania szkoleń realizowanych  
w  Rybniku w spóln ie przez Politechnikę 
Śląską, U niw ersytet Śląski i Akadem ię 
Ekonom iczną im. K. A dam ieckiego. 
Przedmiotem dyskusji był m.in. opraco
w any przez prof. J. K ozioła i E. Staniek 
program szkolenia „Akadem ii kom uni
kacji społecznej i m ediów ”.

Elżbieta Staniek

Wydarzenia
Dobra współpraca - um owa Politechniki Śląskiej

z miastem Gliwice
8 lutego w gliw ickim  urzędzie m iasta doszło do podpisan ia „P orozum ienia  
o w spółpracy” m iędzy Politechn iką Ś ląską i m iastem  G liw ice.

Deklarację w spółpracy podpisali 
Rektor Politechniki Śląskiej prof. 

W ojciech Z ieliński oraz prezydent G li
w ic Zygmunt Frankiewicz. Sygnatariu
sze potwierdzili tym samym, że w spół
praca m iędzy obiem a instytucjami jest 
żyw a i ow ocna oraz zapow iedzieli jej

kontynuację. Treść podpisanego poro
zum ienia zakłada w spólną realizację 
przedsięw zięć mających na celu promo
cję miasta i uczelni.
- Współpraca m iędzy miastem a uczelnią  
trwa już od w ielu  lat i przebiega bardzo 
sprawnie i w  dobrej atm osferze -  za

pew niał podczas konferencji prasowej 
prezydent. D otychczasow e w spółdzia
łanie miasta i uczelni realizow ane było  
na w ielu  p łaszczyznach -  naukowej, 
edukacyjnej, inwestycyjnej (jako przy
kład m ożna w ym ien ić choćby powstanie 
lodow iska Tafla) czy  kulturalnej (wyra
żającej się choćby w e w spólnym  organi
zowaniu dorocznych Igrów).
-  W zm ocnienie w ięzi m iędzy G liw i
cami i Politechniką Ś ląską ma pom óc 
w  realizacji znaczących zadań, jakie 
przed nami stoją. C hodzi g łów nie o N a
ukow o-D ydaktyczne Centrum N ow ych  
T echnologii, Technopark G liw ice, które
go otwarcie planow ane jest na czerw iec  
bieżącego roku, oraz halę w idow isko
w o-sportow ą Podium. -  m ów ił podczas 
konferencji prasowej Rektor.
Okazją do sygnow ania um ow y był plan 
wydania przez Urząd M iasta albumu 
rysunków G liw ic, w ykonanych przez 
studentów W ydziału Architektury P oli
techniki Śląskiej.
Jak twierdzili zgodnie obaj sygnatariu
sze porozum ienia, podpisana deklaracja 
jest form alizacją współpracy, która ma 
na koncie w iele  sukcesów , dobrze się 
rozwija i gwarantuje obopólne korzyści.

RedakcjaR e k to r W o jc iech  Z ie liń s k i o ra z  p re z y d e n t Z y g m u n t F ra n k ie w ic z
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Energetyka - nowa dyscyplina naukowa

Do Centralnej Komisji ds. Stopni 
i Tytułów wpłynęły wnioski z Aka

demii Górniczo Hutniczej (inicjatora 
wniosku), Instytutu Maszyn Przepływo
wych PAN oraz z Politechnik: Gdańskiej, 
Krakowskiej, Łódzkiej, Poznańskiej, 
Śląskiej i Warszawskiej, o utworzenie 
nowej dyscypliny naukowej Energetyka. 
Prezydium Centralnej Komisji powoła
ło recenzentów tego wniosku w osobach: 
prof. dr hab. inż. Zygmunta Kolendę 
z AGH i prof. dr hab. inż. Jarosława Mi- 
kielewicza z Instytutu Maszyn Przepły
wowych PAN, członka CK. Sprawa była 
przedmiotem obrad Sekcji VI -  Nauk 
Technicznych CK , w dniu 15 lutego 
2008r. Na posiedzenie zostali zaproszeni: 
recenzent prof. Zygmunt Kolenda, prze
wodniczący Komitetu Energetyki PAN

O racjonalności

1. Utworzenie dyscypliny naukowej 
„Energetyka” uznaję na aktualnym etapie 
rozwoju gospodarki za bardzo pożądane.
2. Zakres dyscypliny powinien objąć 
w szczególności: zasoby energetycz
ne (paliwa, w tym energię odnawialną), 
technologie energetyczne szeroko rozu
miane (przede wszystkim technologie 
wytwórcze przeznaczone na rynek energii 
elektrycznej i na rynek ciepła), sieciowe 
systemy energetyczne (elektroenergetycz
ne, gazownicze, ciepłownicze) i nowe 
systemy transportowe paliw gazowych, 
rozwój zrównoważony (w tym internali
zację kosztów zewnętrznych środowiska 
i innych), elementy użytkowania paliw 
i energii na rynkach końcowych.
3. Uzasadnienie: „Ku integracji: techno
logie paliwowo-energetyczne, ekonomika 
rynkowa, regulacje prawne”

Zmiany strukturalne w obszarze dostaw 
paliw i energii dla gospodarek nabierają 
na świecie przyśpieszenia. Badania na
ukowe w Polsce powinny być ukierun
kowana na główny cel, którym jest stwo
rzenie rynku dostaw paliw i energii dla 
gospodarki, adekwatnego do osiągalnego 
już poziomu rozwoju technologicznego, 
do uczestnictwa Polski w Unii i do sytu
acji geopolitycznej. To oznacza potrzebę 
zrównoważenia warunków funkcjonowa
nia korporacyjnej energetyki i energetyki 
„niezależnej” za pomocą systemu regula
cyjnego odzwierciedlającego koszty ze
wnętrzne (szeroko rozumiane).

prof. dr hab. inż. Tadeusz Chmielniak 
i sekretarz CK prof. dr hab. Osman Ach- 
matowicz.

Dyscyplina naukowa Energetyka (jeśli 
zostanie powołana) koresponduje także 
dyscypliną Elektrotechnika, poprzez spe
cjalność Elektroenergetyka, uważałem  
zatem, że także elektrycy powinni zabrać 
na ten temat głos, dotychczas nikt nas o to 
nie pytał. Przygotowując się do dyskusji, 
poprosiłem o Opinię na temat ewentu
alnego powołania dyscypliny Energety
ka, jednego z największych autorytetów 
z Elektroenergetyki, prof. dr hab. inż. 
Jana Popczyka. Prof. Jan Popczyk opinię 
pt. „O racjonalności utworzenia dyscypli
ny naukowej Energetyka” przygotował, 
a ja na posiedzeniu Sekcji VI, wręczy
łem ją  przewodniczącemu Sekcji VI prof.

Nowy kierunek myślenia o bezpieczeń
stwie energetycznym, uwzględniający 
integralność bazy paliwowej, technolo
gii energetycznych, ochrony środowiska 
i rolnictwa energetycznego jest pilną po
trzebą polskiej gospodarki i powinien 
stanowić użyteczne kryterium zabezpie
czenia Polski przed nietrafionymi inwe
stycjami. Oczywiście, ten nowy kierunek 
musi mieć podstawę w dobrych bada
niach naukowych. Cztery kierunki badań 
(wszystkie rozpatrywane w kontekstach 
unijnym i globalnym) mają szczególne 
znaczenie. Są to:

Uniwersalizacja technologiczno-pali- 
wowa. Stworzenie programu rozwoju 
paliw drugiej generacji: biomasowych 
w perspektywie do 2020 roku, w ęglo
wych po 2020 roku (z ewentualnym w y
korzystaniem technologii atomowo-wę- 
glowych). Stworzenie programu rozwoju 
wytwórczych technologii rozproszonych 
(zintegrowanych, energetyczno-ekolo- 
gicznych).
Uniwersalizacja internalizacji kosztów  
zewnętrznych. Objęcie uniwersaliza- 
cją: (i) kosztów środowiska (emisji CO, 
i ogólnie gazów cieplarnianych, emisji 
S 0 2, innych emisji) w oparciu o podej
ście produktowe, (ii) kosztów siecio
wych (potencjalnych strended costs), 
w szczególności w gazownictwie i w 
elektroenergetyce, (iii) kosztów społecz
nych nadzatrudnienia.

dr hab. inż. Jakubowi Siemkowi, który 
w czasie dyskusji odczytał obszerne jej 
fragmenty. Opinia prof. Jana Popczy
ka została pozytywnie oceniona, także 
przez dyskutantów, którzy przedstawiali 
argumenty przeciwne powołaniu nowej 
dyscypliny naukowej. Sekcja VI po dys
kusji, w iększością głosów, zaopiniowała 
pozytywnie wniosek o powołanie nowej 
dyscypliny naukowej Energetyka. Osta
teczna decyzja dotycząca powołania dy
scypliny naukowej Energetyka, zgodnie 
z art.3 ust. 1 Ustawy z dnia 14 marca 2003r. 
o stopniach naukowych i tytule nauko
wym oraz o stopniach i tytule w zakresie 
sztuki, należy do Centralnej Komisji.

Tadeusz Glinka

Wykreowanie rynkowego systemu re
gulacji (w tym podatkowego), uwarun
kowanego działaniami przedstawionymi 
w p. 1, 2, 3, odwołującego się do mecha
nizmów konkurencji. W szczególności 
wykorzystanie do tego celu koncepcji 
„kosztów referencyjnych” i koncepcji 
zdolności odpowiedzi technologii na syg
nały rynkowe.
Uwolnienie Polski od sektorowości/bran- 
żowości w kompleksie paliwowo-ener
getycznym (konwergencja zamiast bran- 
żowości). Rzeczywiste upodmiotowienie 
najniższego szczebla samorządowego 
(gmin) w obszarze polityki energetycznej. 
Wykreowanie segmentu niezależnych in
westorów (poza sektorami korporacyjny
mi).
Przedstawione uzasadnienie (określenie 
kierunków badań i wskazanie potrzeby 
ich integracji w ramach jednej dyscy
pliny) wynika z doświadczeń badaw
czych oraz gospodarczych autora i nie 
ma charakteru kompletnego. Bez ryzyka 
można jednak stwierdzić, że zaniecha
nie obecnie działań na rzecz nowej kon
solidacji (ukształtowania) kompetencji 
badawczych w obszarze szeroko rozu
mianej energetyki spowoduje opóźnienie 
jej modernizacji (Polska nie wykorzy
sta szansy na przekształcenie energetyki 
w innowacyjny segment gospodarki).

Opracował 
Jan Popczyk

utworzenia dyscypliny naukowej e n e rg e ty k a
O p in ia  prof. J a n a  P o p c zy k a
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Kolejny sukces doktoranta Politechniki Śląkiej
M gr inż. S ław om ir Boncel, doktorant 
Śląskiej, został zw ycięzcą konkursu  
„Forum  ak adem ickie”.

Wygląda na to, że  zdobyw anie  
pierw szego  m iejsca w  konkur

sie  na artykuł popularnonaukow y przez 
doktorantów Politechniki Śląskiej staje 
się tradycją. Przed dw om a laty w śród  
laureatów konkursu znalazły się dw ie  
doktorantki W ydziału Inżynierii Środo
w iska i Energetyki Politechniki Śląskiej

w K atedrze C hem ii O rganicznej, B ioorganicznej i B iotechnologii P olitechn ik i 
na najlepszy artykuł popularnonaukow y organ izow anego przez m iesięczn ik

-p ierw szą n a g ro d ę  otrzym ała w ów czas  
mgr inż. A leksandra Z iem bińska a w y 
różniona została m gr inż. Barbara Sen- 
suła. W  tym  roku do grona laureatów  
dołączy ł kolejny nasz doktorant -  mgr 
inż. S ław om ir B oncel z  Katedry C hem ii 
Organicznej, B ioorganicznej i B iotech 
n o log ii, zdobyw ca pierw szej nagrody

za artykuł pt. „Nanorurki w  krem ie, 
czyli rzecz o sitach cząsteczk ow ych ”. 
A rtykuł ten został opublikow any w  nu
m erze lutow ym  m iesięczn ik a  „Forum  
A k adem ick ie” . W  naszym  biuletynie 
publikujem y rozm ow ę z  laureatem.

„Chem ia sam a mnie odnalazła ...”
rozmowa ze Sławomirem Bondem, laureatem konkursu 

na artykuł ppularnonaukowy

Zofia Zielińska: Jak to się stało ie  zajął 
się Pan właśnie nanorurkami?  

Sławomir Boncel: W ramach mojej pra
cy magisterskiej m iałem  okazję wyjechać 
do Cambridge. D zięki rekomendacji m o
jego  promotora tutaj w  Polsce dostałem  
półroczne stypendium w  W ielkiej Bryta
nii. Tam po raz pierwszy zetknąłem się 
z zupełnie nowym  dla mnie zagadnie
niem -  z nanorurkami w ęglow ym i.

ZZ: Do czego mogą przydać się nano
rurki?

SB: Obecnie z nanorurkami w iąże się 
duże nadzieje. L iczym y, że będą one 
bardzo pom ocne w  dosyć now ym  dziale 
m edycyny - nanomedycynie. Nanorurki 
m ogą pom agać w  transporcie leków  bez
pośrednio do komórek. O dpowiednio za
aplikowane substancje czynne m ogą być 
za pom ocą nanorurek transportowane do 
komórki bez uszczerbku dla organizmu. 
M iędzy innymi takim zastosowaniem  
nanorurek zajmuję się obecnie. W łaśnie 
przygotowujem y w niosek  o dofinanso
wanie tych badań.
Nanomrki charakteryzują się też dużą 
wytrzym ałością. Branża motoryzacyjna 
zaczęła w ykorzystyw ać te m ożliw ości. 
N a przykład N issan  produkuje już sa
m ochody ze zderzakami z kom pozytów  
w ypełnionych nanorurkami.

ZZ: Tytuł Pańskiego artykułu -  „Na
norurki w kremie, czyli rzecz o sitach 
cząsteczkowych” -  brzm i nieco abs
trakcyjnie, szczególnie sform ułowanie 
„w krem ie”...

SB: W  Cambridge zajm owałem  się sita
mi cząsteczkow ym i. Sita te były  zbudo
wane ze sterczących z nanorurek zala

nych monom erem  -  tytułow ym  kremem, 
który następnie zastyga, czyli polim ery
zuje. Tworzy się w tedy sztyw ny układ. 
Ścina się go następnie z góry i z dołu, i w  
dużym uproszczeniu, sito gotow e.

ZZ: Jak doszło do powstania nagrodzo
nego artykułu?

SB: Artykuł dla „Forum...” napisałem  
w łaściw ie przypadkowo. Z obaczyłem  
w  Internecie na stronie doktoran
tów  Politechniki Śląskiej ogłoszenie  
o konkursie, usiadłem  i dwa dni przed 
zam knięciem  konkursu napisałem arty
kuł. Zupełnie w ięc nie spodziew ałem  się 
zw ycięstw a. M yślę, że to polega na tym, 
że jak ktoś naprawdę lubi coś robić, to 
potrafi opowiadać o tym w  taki sposób, 
żeby zaciekaw ić sw ojego rozm ówcę. 

ZZ: Jaki napisać dobry popularnonau
kowy artykuł?

SB: U dało mi się opow iedzieć o nano- 
rurkach w sposób prosty, bo jest to temat 
który m ożna w  taki w łaśnie przejrzy
sty sposób zrefe
rować. Są jednak 
takie tematy, które 
w ym agają w ejścia  
na bardzo w ysoki 
poziom  abstrakcji.
Gdybym miał napi
sać artykuł o m oich  
badaniach nad któ
rymi pracuje teraz 
nie w iem , czy by 
mi się to udało. N ie  
było by to proste.
M ożna oczyw iście  
używ ać ogólników , 
ale tak naprawdę to

nie odda złożoności tematu lub stanie się 
zrozum iałe tylko dla specjalistów  danej 
dziedziny.

ZZ: Pracow ał pan  ja k iś  czas w Camb
ridge, teraz je s t  Pan doktorantem  
w Polsce. Na czym polegają różnicę w 
prow adzeniu badań tutaj i w Wielkiej 
Brytanii?

SB: W  Cambridge prawie każdy dokto
rant jest finansowany lub w spółfinanso
w any ze środków prywatnych przez firmy, 
które interesują się jakim ś konkretnym  
zagadnieniem . Jest oczyw iśc ie  rozlicza
ny potem ze sw oich badań. Przypomina 
to raczej relację pracownik-pracodawca. 
Doktorant koncentruje się na rozw iązy
waniu konkretnych problem ów, zadań. 
I ta w spółpraca jest bardzo ścisła. D ok
toranci referują postępy swojej pracy. To 
jest bardzo dobre. Doktoranci w  Wielkiej 
Brytanii pośw ięcają  tyle sam o czasu pra
cy co doktoranci w  Polsce, ale ich praca 
jest bardziej nastawiona na rozw iązy

12



Fo
t. 

E. 
No

he
l

LUTY 2008

wanie konkretnych problemów. Sposób 
finansowania nauki jest tam zupełnie 
inny niż w Polsce gdzie na naukę idą 
w w iększości jedynie publiczne środki. 

ZZ: Jak się Panu pracuje w Polsce? 

SB: Mam w ielkie szczęście bo pracuje 
w bardzo miłym zespole, jest dobra at
mosfera, a ja mam duże pole do sam o
dzielności. I w łaściw ie to wystarcza 
-jeże li jest klimat sprzyjający rozw iązy
waniu problemów. O czyw iście bolącz
ką każdego doktoranta są finanse. Gdyby 
współpraca z przemysłem się polepszyła, 
a doktoraty byłyby prowadzone pod ką
tem rozwiązywania konkretnych proble
mów, to było by lepiej.

ZZ: Jak Pan się odnajduje w swojej 
pracy dydaktycznej -p ro w a d zą c  zajęcia 
ze studentami?

SB: To studenci m usieliby się raczej 
w ypowiedzieć na ten temat. Prowadzę 
zajęcia praktyczne i teoretyczne. Często 
jest tak, że jednym  bardziej odpowiada 
teoria, a w praktyce nie dają sobie rady 
i odwrotnie. Od razu widać kiedy ktoś 
ma predyspozycje do zawodu. Obawiam  
się jednak, że obecnie jest mało ludzi, 
którzy traktują swoje studia jako pasję. 
Na szczęście ciągle jeszcze zdarzają się 
studenci z którymi można poważnie po
rozmawiać na naukowe tematy już na 
drugim roku studiów. To są osoby, w  
które powinno się inwestować, bo było 
by w ielką stratą gdyby ich potencjał się 
zmarnował.

ZZ: Z  czym mają studenci największe 
problemy?

SB: D ziw i mnie to, że można się do
stać na Politechnikę nie zdając na ma
turze matematyki. Problemy są w łaś
nie na poziom ie logicznego myślenia 
i nieznajomości matematyki. O sobi

ście uważam, że przywrócenie matury 
z matematyki jest dobrym pom ysłem . 

ZZ: Jest Pan nie tylko doktorantem Po
litechniki Śląskiej ale też je j  absolwen
tem. Dlaczego wybrał Pan tę uczelnię? 

SB: Wybrałem studia na Politechnice 
Śląskiej, ponieważ chciałem żeby moja 
praca nie była tylko teoretyczna. Zawsze 
chciałem , żeby wynalazki czy inne roz
wiązania miały zastosowanie w życiu  
codziennym . N ie chciałem być teorety
kiem, dlatego wybrałem te studia.

ZZ: Co wspomina Pan najlepiej z cza
sów studiów?

SB: Generalnie studia były bardzo sym 
patycznym czasem . Spotkałem masę 
ludzi, narodziło się w iele fajnych pom y
słów. Studiowanie to czas kiedy ludzie 
się kształtują. Mają okazję poznać w iele  
innych osób, w iele rożnych spojrzeń na 
świat. Ludzie przyjeżdżają z różnych re
gionów, mają różne doświadczenia. M y
ślę, że to jest szalenie ciekawe.

ZZ: W którą stronę Pana zdaniem poto
czą się badania w zakresie chemii, czy 
będą to właśnie nanotechnologie?
SB: Chemia jest taką dziedziną, która 
sama sobie tworzy przedmiot badań. 
Syntezuje się przecież przede w szyst
kim związki, które nie występują 
w  przyrodzie. Przez to jest to najbardziej 
artystyczna dziedzina nauk przyrodni
czych.
Trudno jest czasami przewidzieć, cho
ciaż w chemii dobrze jest umieć przewi
dywać, jakie zastosowanie będzie miało 
to nad czym  się aktualnie pracuje. Cza
sami naprawdę trudno to określić. Oka
zuje się, że temat nad którym pracowano 
w iek w stecz staje się znowu aktualny 
w innym kontekście. Znajduje nowe cie
kawe zastosowanie.
M yślę, że nadużywa się trochę stwier

dzenia nanotechnologie. B o gdyby się 
uprzeć to cały świat m ożem y rozpatry
wać w tych kategoriach, w  kontekście 
nano. W szystko dzieje się przecież na 
poziom ie cząsteczkowym . A le m yślę, że 
miniaturyzacja na pewno będzie się roz
wijać intensywnie.

ZZ: Czego by Pan sobie życzył jako  mło
dy naukowiec pracujący w Polsce?

SB: Mam bardzo minimalistyczne po
dejście do życia. Chciałbym żeby praca 
naukowców była odpowiednio finanso
wana. Chciałbym też, żeby rzeczy nad 
którymi pracujemy miały potem zasto
sowanie w praktyce. Żeby współpraca 
na linii nauka - przemysł - biznes była 
lepsza.

ZZ: Czym się chce Pan zająć ja k  temat 
nanorurek się wyczerpie?

SB: M yślę, że zanim to się stanie minie 
jeszcze w iele czasu. Nakłady finansowe 
w tej dziedzinie nie są małe w ięc myślę, 
że to znacznie przyśpieszy prace. R ów 
nież współpraca z Cambridge dobrze 
rokuje. N ie w iem  czym  zajmę się póź
niej. Miałem dość m gliste wyobrażenie 
czym  się będę zajm ował po skończeniu  
studiów, a mimo to chemia sama mnie 
odnalazła. Już na początku doktoratu ot
w orzyły się zupełnie now e drzwi.

ZZ: Czy napisze Pan jeszcze jak iś arty
kuł popularnonaukowy?

SB: N ie wiem. Trudno powiedzieć. 
M oże to była jednorazowa sprawa? 
A m oże kiedyś, tak jak ostatnio, sponta
nicznie coś napisze? W sumie to jest w y
zwanie opisać prosto trudny problem.

Rozmawiała
ZofiaZielińska
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G ranaty - m inerały jubilerskie i skałotwórcze.
Wystawa na Wydziale Górnictwa i Geologii

Z ok azji „B arbórk i” 2007 w holu W ydziału  G órnictw a i G eologii P olitechn i
ki Ś ląskiej otw arto  now ą w ystaw ę m ineralogiczną -  granaty. Te p iękne m i
nerały jub ilersk ie i skałotw órcze, p ochodzące ze zb iorów  naszego M uzeum , 
w ystaw iono po raz pierwszy.

Wystawa obejmuje poster przedsta
w iający podstaw ow e informacje

0 granatach wraz ze zdjęciam i najcen
niejszych ich odmian oraz najstarsze 
eksponaty ze zbiorów M uzeum, opatrzo
ne historycznym i metrykami -  opisami 
okazów, sporządzonym i bądź w łasno
ręcznie przez zbieraczy, bądź w  okresie, 
kiedy były gromadzone.
N azw a granat w yw odzi się od czasów  
Albertusa M agnusa (X III-w ieczny teo
log i filozof) i pochodzi prawdopodob
nie od łacińskiego „ow oc granatu” bądź 
,granum -  ziarno”.Od zarania dziejów  
w zbudzały zainteresowanie, zaspoka
jały potrzebę odczuwania piękna, po
budzały fantazję, pogłębiały przesądy 
(różne ich odmiany miały: chronić od 
zarazy (granaty o barwie pomarańczo
wej lub różow oliliow ej), dodawać w i
goru i w zm acniać siły witalne (purpuro
w e), w zm acniać (m elanit) bądź usypiać 
w olę (grossular), chronić przed n iesław ą  
a także przed uderzeniami piorunów. Już 
w Starożytności były w ysoko cenione 
ze w zględu na sw oją urodę. Wyrabiano 
z nich biżuterię, m.in. gemmy, na których 
utrwalano wizerunki bogów  i cesarzy.
W  pierw szych wiekach chrześcijaństwa  
wytwarzano m.in. krzyże ozdabiane gra
natami, głów nie almandynami. C zerwo
nymi granatami oprawiano Ewangelie
1 ikony, zachow ane do dzisiaj w  staroru- 
skich cerkwiach. W  Europie szczyt sła
w y granatów (zwanych również karbun- 
kułami) przypada na w iek  X IX  i zw ią
zany był głów nie z czeskim i piropami 
(kamień, granat czeski). Granaty także 
dzisiaj są cenionym i kamieniami ozdob
nymi. W ykorzystywane są  rów nież do 
celów  ściernych, polerskich i są  przydat
ne także w  m echanice precyzyjnej (ło 
żyska, m echanizm y zegarow e), bow iem  
twardością przew yższają kwarc (>7  
w  skali M ohsa). D o tych celów  używ a  
się głów nie m ieszanin odmian nieprze
źroczystych (pospolitych), składających  
się g łów nie z almandynu i andradytu. 
Granaty są  grupą m inerałów o dość 
prostej strukturze, lecz zróżnicowanym  
składzie chem icznym  i odm iennych  
w łaściw ościach fizycznych. M ogą tw o

rzyć pojedyncze, dobrze w ykształcone  
kryształy (12- lub 24 ścienne), skupie
nia ziarniste czy naskorupienia.Ogólny  
w zór granatów A 3 B , [S i0 4]3, gdzie w  
położeniu A  m ogą występow ać: Ca, M g, 
Fe+2, Mn+2, natomiast w  B odpow iednio  
: A l, Fe+3, Cr, Ti, Zr i V. Zróżnicowany  
skład chem iczny pow oduje, że często  
tworzą m ieszaniny mineralne i rzadko 
występują w  stanie czystym , odpow ia
dającym zw iązkom  chem icznym . Są  
charakterystycznymi minerałami skał 
metamorficznych -  gnejsów, łupków  
m ikowych, eklogitów , w chodzą rów nież 
w  skład skał m agm ow ych i ży łow ych  
(pegm atyty). Duża odporność na w ie 
trzenie powoduje, że częste są  w  osadach 
aluwialnych np. w  piaskach w zbogaco
nych w  minerały ciężkie. R ozm aitością  
barwnych odmian przew yższają w ięk 
szość minerałów. N iektóre kryształy gra
natów osiągają n iezw ykłą  w ielkość np. >  
2,5 m, 10 m 3 i 37,5 t m asy (Kristiansand, 
N orw egia), masę > 1,5 t (Góry Adiron- 
dack, N ow y York), średnicę ~  2m (Rat- 
napura, Sri Lanka) czy w ielkość piłki
0 średnicy 30 cm (Piem ont, W łochy). 
D uże okazy znajdowane są  także w  sta
nie Paraiba (Brazylia).
Najbardziej poszukiwane w jubilerstwie 
(gem m ologii) są  przeźroczyste odmiany  
granatów: pirop, almandyn, grossular, 
spessartyn, andradyt i uwarowit. W przy
rodzie w  czystej postaci praktycznie nie 
w ystępują zaś w  praktyce m ineralogicz
nej i petrograficznej, nazwami czystych  
typów  określa się zazw yczaj kryształy 
m ieszane (z bezw zględną przew agą da
nej cząstki chem icznej).
P irop - granat m agnezow y, najpopu
larniejszy z granatów. C zęsto tworzy  
doskonale w ykształcone kryształy, naj
częściej sześcienne lub dwunastościany  
rombowe. N ajsłynniejsze złoża odkryto 
w  końcu X V I w ieku w  południowych  
rejonach W yżyny Środkowoczeskiej
1 gdzie znaleziono najw iększy czeski pi
rop o w ielkości zbliżonej do gołębiego  
jajka. W ystępujące tam okazy tw orzą  
ciem ne, ognistoczerw one ziarna o szkli
stym połysku (stąd nazwa: z greckiego  
pyropos -  podobny do ognia). Barwa ta

spow odowana jest dom ieszkam i chro
mu i żelaza. Piropy czeskie rzadko jed 
nak osiągają duże rozmiary, znacznie 
w iększe są  piropy pochodzące z Afryki 
Południowej, znane jako „rubiny przy
lądkow e”. Piękny pirop o m asie 469  
karatów (1 ct =  0,2 g) m ożna podziw iać  
w  muzeum  w  Dreźnie (komnata Griines 
G ew olbe na zamku).
Alm andyn -  granat żelazow y (Fe+2), 
najbardziej rozpow szechniony z grana
tów  i najw cześniej, bo od starożytności, 
używ any do celów  zdobniczych. N azw a  
w yw odzi się od starożytnego m iasta Ala- 
banda (obecnie w  Turcji). Jego kryształy  
osiągają często znaczne rozmiary (do 5 
cm ) i są  doskonale w ykształcone. Barwa 
almandynu przypomina pirop, ale różni 
się bardziej fioletow ym  lub brązowym  
odcieniem , spotyka się rów nież okazy  
pom arańczow oczerwone. D uża wartość 
alm andynów w  jubilerstw ie spow odo
wana jest ich znacznym  podobieństw em  
do rubinów. N ajw yżej cenione okazy po
chodzą ze złóż  aluw ialnych w  Sri Lance 
i znane są  pod nazw ą „rubiny cejloń- 
skie” . Cenne są  także alm andyny austra
lijskie z  A delajdy oraz syryjskie. 
Grossular -  granat wapniowy. N azw a  
pochodzi od botanicznej nazw y agrestu 
Ribes grossularia, bo barwą przypomina  
ow oce tej rośliny. W ystępuje w  postaci 
zbitej bądź krystalicznej, tworząc do
skonale w ykształcone dwunasto- i dwu- 
dziestoczterościany, rzadziej kryształy  
sześcienne lub ośm iokątne. Z w ykle ma 
barwy jaśniejsze od innych granatów, 
byw a bezbarwny. W ystępują rów nież  
bardzo efektow ne odm iany żółtoczerw o- 
ne -  hessonity (kam ień cynam onow y) ze  
Sri Lanki, spotykane są  rów nież w  oko
licach Jesenika (C zechy), czy  Piemontu  
(W łochy). Grossulary z A m eryki Pół
nocnej noszą nazw ę „rubinów kalifornij
skich” lub „rubinów z M ontany”. 
Spessartyn -  granat m anganowy. N azw a  
pochodzi od m asyw u górskiego Spessart 
w  Bawarii (N iem cy) Pojawia się zarów 
no w  postaci nieregularnych skupień, jak  
i doskonale w ykształconych, niew ielk ich  
kryształów o szklistym  lub w oskow ym  
połysku. W zależności od zawartości 
manganu i żelaza przybiera barwy od po
m arańczowej, poprzez intensyw nie czer
woną, brązową, do niem al czarnej. Prze
źroczyste odm iany spessartynu są  cen io 
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nym kamieniem ozdobnym. Odmiana 
mandaryn o jaskrawo pomarańczowej 
-  mandarynkowej barwie jest jednym  
z najdroższych kamieni jubilerskich. 
A ndradyt -  granat żelazow y (Fe+3). N a
zwa pochodzi od mineraloga d'Andrade. 
W zależności od dom ieszek tytanu, 
manganu lub chromu, ma rozmaite bar
wy. Tworzy kryształy w postaci dwu- 
nastościanów rombowych jak również 
skupienia zbite. Najbardziej cenione 
odmiany to zielony demantoid (osiąga
jący najwyższe ceny), znany ze złóż na 
Uralu, czarny melanit, spotykany często  
w  postaci kryształów w  skałach wulka
nicznych np. lawach W ezuwiusza i żó ł
tozielony topazolit (podobny do topazu), 
znany z W łoch i Tanzanii.Demantoid  
przyćmiewa inne granaty silnym  poły
skiem i w ysoką dyspersją (zdolnością  
rozszczepiania światła białego na bar
wne spektrum), zbliżoną do diamentu 
(stąd nazwa).
Uwarowit -  granat chromowy. N a
zwa nadana została ku czci prezydenta 
Rosyjskiej Akademii Nauk, hrabiego 
S. Uwarowa. Ta rzadko spotykana od
miana granatów ma szm aragdowozieloną  
barwę, pochodzącą od chromu. Najpięk
niejsze okazy pochodzą z serpentynitów

z okolic Jekaterynburga (Św ierdłowsk) 
na Uralu. U ważany bywa za najpiękniej
szy zielony kamień ozdobny. Zwykle 
występuje w postaci drobniutkich krysz
tałów, tworzy również naskorupienia 
i zbite, ziarniste masy.
Kolekcja granatów naszego Muzeum  
liczy ponad 250 okazów (na wystaw ie 
zaprezentowano 101 eksponatów). Eks
ponowane okazy granatów pochodzą  
z w ielu  znanych „zagłębi granatów”: 
europejskich -  z Austrii, Czech, Węgier, 
W łoch (Tyrol), N orwegii, N iem iec (Góry 
Harzu), a ponadto z Australii, U SA , M ek
syku, Chin, Sri Lanki i Rosji (Ural, Jaku
cja). Granaty polskie reprezentowane są 
przez okazy z Gór Izerskich, Gierczyna 
(z łupków łyszczykow ych), Jordanowa 
i masywu Strzelina.
Najstarsze eksponaty pochodzą z kolek
cji jezuity ks. Jana Leopolda Szersznika 
(ur. 1747 -  zm. 1814 -  pioniera mineralo
gii i muzealnictwa geologicznego na Ślą
sku, autora najstarszej kolekcji minera
logicznej na ziem iach polskich). Zostały 
zebrane prawdopodobnie na przełomie 
osiemnastego i dziewiętnastego wieku  
(lata 1790 -  1802). N ajwiększą część  
wystawy stanowią okazy z kolekcji Maxa 
Grundeya (ur.1856 -  zm .1946) geodety

Królewskiej Dyrekcji K olei Żelaznych, 
pasjonata i kolekcjonera okazów  geo lo 
gicznych, który w  latach 1934-1945 był 
dyrektorem Górnośląskiego M uzeum  
G eologii i Mineralogii w Gliwicach. Hi
storyczny aspekt naszej kolekcji doku
mentują przedstawione oryginalne m e
tryki -  opisy okazów, sporządzone bądź 
własnoręcznie przez zbieraczy, bądź 
w okresie, kiedy były gromadzone. W ie
le okazów przekazali muzeum pracow
nicy naukowi naszego Wydziału, trans
portując minerały zebrane podczas po
dróży z odległych często miejsc globu. 
Muzeum wzbogaca też sw oją kolekcję 
na organizowanych corocznie, począw 
szy od 1984 roku, Studenckich Giełdach 
Minerałów. [W pracy wykorzystano 
również informacje z dzieł K. Maślan- 
kiew icza -  Kamienie szlachetne (1982) 
oraz A. M aneckiego -  Encyklopedia mi
nerałów (2004) i W. Heflika -  Kamienie 
ozdobne Polski (1989)].

Krystian Probierz, 
Marta Drogoś-Ligenza, Łukasz Gawor

Wybrane eksponaty z wystawy 
prezentujemy na trzeciej stronie okładki

Konferencje i seminaria naukowe
IX M iędzynarodowe W arsztaty Doktoranckie OWD’07

Międzynarodowe Warsztaty D ok
toranckie O W D ’07 (organizo

wane przez Wydział Elektryczny 
Politechniki Śląskiej, Polskie Towarzys
two Elektrotechniki Teoretycznej i 
Stosowanej, Centrum Edukacji w  
Mechatronice (CEM) przy Politechnice 
Śląskiej oraz Polsko-Japońską W yższą  
Szkołę Technik Komputerowych) pod 
patronatem Dziekanów W ydziałów  
Elektrycznych, Automatyki, Elektroniki 
i Informatyki w Polsce oraz Institution 
o f  Engineering and Technology EM-PN  
w Londynie odbyły się w dniach 20-23 
października 2007 w  domu w czasow ym  
KONTAKT w W iśle-G łębcach . Patronat 
medialny nad Warsztatami objęły 
„W iadomości Elektrotechniczne”.
W Warsztatach tradycyjnie uczestniczyli 
doktoranci z w iększości polskich uczel
ni technicznych, jak też doktoranci ze 
Słowacji (TU Żilina), Czech (TU Pilzno), 
W ęgier (TU Budapeszt), Słow enii (TU

Maribor), Chorwacji (TU Zagrzeb), 
Rumunii (TU Bukareszt), Wielkiej 
Brytanii (TU Manchester), Litwy (TU  
W ilno), Białorusi (TU Brześć) oraz 
Ukrainy (TU Kijów, TU Lwów). Należy  
podkreślić, że uczestnicy z zagranicy 
m ieli m ożliw ość wzajem nego pozna
nia się i zintegrowania poprzez w cześ
niejsze uczestnictwo w  V CEEPUS 
Summer School oraz I East European 
Summer School na Politechnice Śląskiej 
w  Gliwicach.
Ekspertami dziewiątej edycji Warszta
tów Doktoranckich byli profesorowie 
z Polski, N iem iec, Wielkiej Brytanii, 
Ukrainy i Białorusi: prof. dr hab. 
inż. Marian Adamski (Uniwersytet 
Zielonogórski), professor R o lf B ie- 
senbach, D. Sc (University o f  Bo- 
hum, Germany), dr hab. inż. Liliana 
Byczkowska-Lipińska (Politechnika 
Łódzka), prof. dr hab. inż. Andrzej 
Demenko (Politechnika Poznańska),

prof. dr hab. inż. Zbigniew Gacek 
(Politechnika Śląska), Prof. dr hab. inż. 
M ichael D. Geraimchuk (The National 
Technical University o f  Ukrainę), prof. 
dr hab. inż. Vladimir Golonko (Brest 
State Technical University - Białoruś), 
Prof. dr hab. inż. Orest Ivakhiv (L 'viv  
Polytechnic National University 
Ukraina), prof. dr hab. inż. Jerzy Jakubiec 
(Politechnika Śląska), prof. dr hab. 
inż. W łodzimierz Jankę (Politechnika 
Koszalińska), prof. dr hab. inż. Tadeusz 
Kaczorek Czł. Rzecz. PAN (Politechnika 
Warszawska), prof. dr hab. inż. K rzysztof 
K luszczyński (Politechnika Śląska), 
prof. dr hab. inż. Witold Kosiński 
(Polsko-Japońska W yższa Szkoła 
Technik Komputerowych), prof. dr hab. 
inż. Marian Łukaniszyn (Politechnika 
Opolska), prof. dr hab. inż. Wojciech 
M itkowski (Akademia Górniczo- 
Hutnicza w  Krakowie), prof. dr hab. 
inż. Andrzej Napieralski (Politechnika
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Łódzka), prof. dr hab. inż. Ewa Piętka 
(Politechnika Śląska), drhab. inż. Tadeusz 
Pustelny prof. Politechniki Śląskiej, pro- 
fessor Dieter Schott PhD, D .Sc (Wismar 
U niversity - Germany), professor 
Jerzy Sykulski PhD, D .Sc (University  
o f  Southampton -  Great Britain), dr 
hab. inż. Barbara Ślusarek (Instytut 
Tele- i Radiotechniczny), prof. dr hab. 
inż. Andrzej Św iem iak (Politechnika  
Śląska), dr hab. inż. Zdzisław  Życki prof. 
Instytutu Elektrotechniki w  W arszawie 
reprezentujący - obok sw oich  u czel
ni - rów nież najważniejsze instytucje 
naukow egoi akadem ickiego środowi
ska w  Polsce: Polską Akadem ię Nauk, 
Radę G łów ną Szkolnictwa W yższego, 
Radę Nauki przy M inisterstwie 
Nauki i Szkolnictwa W yższego, 
Centralną Kom isję Kwalifikacyjną  
ds. tytułu i Stopni Naukowych, 
Polskie Towarzystwo Elektrotechniki 
Teoretycznej i Stosowanej PTETiS 
oraz Polskie Towarzystwo Zastosowań  
Elektromagnetyzmu PTZE.
W ramach Warsztatów w ygłoszono 72 
referaty (głów nie w  języku angielskim ), 
które zostały zgrupowane w  12 sesjach  
tem atycznych. Zakres referatów -  jak  
zw ykle -  był bardzo szeroki i obejm o
w ał w iele kierunków w iedzy inżynier
skiej (elektrotechnikę, automatykę i ro
botykę, elektronikę i telekomunikację, 
informatykę, mechanikę i budowę ma
szyn, zarządzanie, naukę o materiałach 
itd.). Szczególnie bogato reprezento
wane były kierunki interdyscyplinarne: 
mechatronika i bioinżynieria m edycz
na, jak też problematyka maszynowej 
(sztucznej) inteligencji. Referaty były  
prezentowane z w ykorzystaniem  najno
w ocześniejszych  technik m ultim edial
nych oraz programów dla w izualizacji 
i animacji. D yskusje -  po prezentacjach
-  były  burzliwe i dociekliw e, a składały 
się na nią z jednej strony pytania i oceny  
dośw iadczonych profesorów -  eksper
tów, a z  drugiej strony -  liczne i szcze
gó łow e uw agi i zapytania doktorantów, 
specjalizujących się w  podobnych za
gadnieniach. C iekawy przebieg dyskusji 
był też zasługą m łodych chairmanów
-  doktorantów, którzy z  duszą i w ysokim  
poczuciem  odpow iedzialności podejm o
wali się przew odniczenia sesjom  i czyn i
li w szystko, aby dyskusja była żyw a, ale 
rów nież -  życzliw a i przynosząca dokto
rantom jak najwięcej korzyści. N ow ym  
zw yczajem  stało się przekazywanie 
doktorantom pisem nych recenzji, przy
gotow anych przez profesorów zaraz po

zakończeniu sesji, jak też regularna dys
kusja doktorantów z ekspertami w  cztery 
oczy podczas przerw na kawę. I dobrze, 
bo w  czasie takich bezpośrednich dysku
sji, m ożna pow iedzieć znacznie w ięcej 
i szczerze wyartykułować ewentualne 
zastrzeżenia i w ątpliw ości.
W ygłoszone referaty zostały opubliko
wane w  2-tom ow ym  Proceedings (ISBN  
83-922242-2-1). Tom pierw szy zawiera 
40 referatów w języku angielskim  (str. 
203), zaś tom drugi 32 referatów w  ję 
zyku polskim  (str. 173). Materiałom  
konferencyjnym  tow arzyszy CD-ROM  
rozsyłany uczestnikom  po zakończeniu  
Warsztatów wraz z zaproszeniem  do 
uczestnictwa w  kolejnej ich edycji. CD- 
ROM  -  prócz tekstów  referatów -  za
wiera zdjęcia z prezentacji , imprez to
w arzyszących, jak też hymn Warsztatów  
OW D, uw zględniający now opow stałe  
zwrotki, pośw ięcone najśw ieższym  
wydarzeniom  i now ym  gościom . 
W tym roku przybyły now e zwrotki 
w  języku angielskim , dedykowane pro
fesorom  z N iem iec: „I w ould like to an- 
nounce proudly Dieter Schott is singing  
loudly” and “It is yet another plus R o lf 
Biesenbach is with us”.
Zgodnie z tradycją, najlepsze referaty 
zostały nagrodzone przez Jury, pracujące 
pod przewodnictwem  prof. dr hab. inż. 
Tadeusza Kaczorka. M iędzynarodowe 
Jury spotykało się na dyskusjach, na któ
rych dogłębnie analizowano p oszczegó l
ne referaty i wystąpienia, aż 4-krotnie. 
Laureatami tegorocznych nagród i w y
różnień zostali:
- IET Best Paper Award (inicjator na
grody: prof. Jan Sykulski, Southampton 
University, W iekla Brytania)- Rafał 
W ojciechowski, Kamil Grabowski
- IEEE B est Paper Award Polish Section
-  ED (inicjator nagrody: prof. Andrzej 
Napieralski, Politechnika Łódzka)- 
Łukasz Sajewski
- D istinguished Paper Award funded 
by the Dean o f  Electrical Engineering 
Faculty at Silesian University o f  
Technology in G liw ice (inicjator nagro
dy: Dziekan W ydziału Elektrycznego  
Politechniki Śląskiej w  G liw icach -  
prof. L esław  Topór - Kam iński)- Marcin 
K ow ol
- D istinguished Paper Award funded 
by the Dean o f  Faculty o f  Automatic 
Control, E lectronics and Computer 
Science at Silesian U niversity o f  
T echnology in G liw ice (fundator na
grody: Dziekan W ydziału Autom atyki, 
Elektroniki i Informatyki Politechniki

Śląskiej w  G liw icach -  p ro f Jerzy 
Rutkowski)- Bartłomiej Św iercz
- D istinguished Paper Award funded 
by the Dean o f  Faculty o f  Electrical 
Engineering, Autom atic Control and 
Computer Science -T ech n ica l University  
o f  O pole (inicjator nagrody: Dziekan  
W ydziału Elektrotechniki, Automatyki 
i Informatyki Politechniki Opolskiej -  
prof. Ryszard Rojek)-Jerzy Baranowski
- D istinction D iplom a funded by the 
Polish Society forTheoreticalandApplied  
Electrical Engineering PTETiS (inicja
tor nagrody: Przew odniczący Zarządu 
G łów nego P olsk iego Towarzystwa 
ElektrotechnikiTeoretycznej i Stosowanej
-  prof. K rzysztof K luszczyński)- 
Arturas Serackis, Katarzyna B łaszczyk, 
Przem ysław M aćkow iak, M ilos B eković, 
Kareł Hruśka.
N ajw ażniejszym  w ydarzeniem  Warszta
tów  była uroczysta sesja naukowa 
w  dniu 21 października (niedziela), któ
rą zaszczyciło  sw ą  obecnością  w ielu  do
stojnych gości, przybyłych specjalnie na 
tą  okoliczność do W isły.
W  ramach uroczystej sesji plenarnej, 
której przew odniczył prof. Tadeusz 
Kaczorek, zaprezentowano trzy wykłady  
naukowe. Profesor A ntoni N iederliński 
przedstawił tem atykę, która jest Mu 
najbliższa i podjął próbę odpow iedzi 
na frapujące pytanie, jaka jest granica 
stosow alności system ów  eksperckich  
w  rozw iązyw aniu problem ów  pozatech
n icznych (np. w  sądow nictw ie).
Z olbrzym im  zainteresow aniem  przyję
to w ykład profesora Jana Sykulskiego
0 najnow szych trendach w  rozw o
ju m etod optym alizacyjnych. W ykład 
Profesora w yróżniał się przejrzystością
1 celn ością  prezentacji, w spaniałą grafi
ką i św ietnym  materiałem ilustracyjnym, 
a szczególnego  w dzięku dodały mu dow 
cipne, często zaskakujące uwagi.
W ykład profesora R olfa Biesenbacha  
pozw olił na przekazanie najnowszej 
w iedzy o projektowaniu i konstruo
waniu pojazdów  napędzanych energią 
słoneczną. Profesor przedstawił w ie lo 
letnie dośw iadczenia, nagromadzone 
w  U niw ersytecie w Bochum , podczas 
przygotow ań i startów w  m iędzynaro
dow ych zaw odach w  Australii. W  czasie  
przerwy toast w yg łosił profesor Tadeusz 
Kaczorek, pośw ięcając go osobie w ie 
loletniego przew odniczącego Komitetu  
O rganizacyjnego dr inż. G rzegorzow i 
K łapycie oraz pozostałym  członkom  
zespołu przygotow ującego Warsztaty 
do którego należą: mgr inż. Marcin
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Szczygieł, mgr inż. Roman Żurkowski, 
mgr Dominika Dziurawiec, mgr inż. 
Paweł Kielan, dr inż. Paweł Kowol, mgr 
inż. Marek Kciuk oraz mgr inż. Jarosław  
Domin.
W drugiej części sesji plenarnej (której 
przewodniczył profesor Jan Sykulski) 
wystąpił profesor Tadeusz Kaczorek, 
prezentując -  szczególn ie interesujący 
dla wszystkich m łodych ludzi, marzą
cych o karierze naukowej -  wykład: „Jak 
rozwijać talent?”. Wykład ten w yw ołał 
szeroką dyskusję z żyw ym  udziałem go
ści zagranicznych.
Warsztaty Doktoranckie to również bu
dowanie w ięzi koleżeńskich i przyjaźni 
pomiędzy doktorantami z różnych uczel
ni i z różnych krajów. Integracji tej sprzy
jają wieczorne imprezy towarzyskie, 
w  których uczestniczą wspólnie zarów
no doktoranci, jak i eksperci. Sobotni 
w ieczór spędzono, bawiąc się, śpiewając 
i tańcząc przy dźwiękach góralskiej ka
peli „Wałasi” z Istebnej, która wystąpiła 
pod egidą Zbigniewa Wałacha. W  nie
dzielę, późną porą, po zakończeniu sesji 
plenarnej odbyło się tradycyjne m iędzy
narodowe Karaoke, które pozw oliło  za
poznać się z piosenkami naszych połu
dniowych I wschodnich sąsiadów. W po

niedziałek, po południu, przyszła pora na 
krótki spacer w górach -  wspólnie pow ę
drowano przez wierch Kozińce na słynną 
przełęcz Kubalonkę. W ieczór w ypełniła  
ceremonia wręczenia nagród. N a zakoń
czenie spotkania olbrzym ią przyjemność 
sprawił Opiekunowi Warsztatów profe
sorowi Krzysztofowi Kluszczyńskiemu  
-  gość z Uniwersytetu w Wismarze 
Profesor Dieter Scott. Ufundował on 
własny order, nazwany: „Fur einen ganz 
besonderen M enschen” i postanowił 
przyznać pierwszy egzemplarz profeso
rowi K rzysztofowi Kluszczyńskiemu. 
D użą popularnością cieszył się rów
nież ścienny kalendarz OW D, pre
zentujący zdjęcia z Warsztatów 
O W D ’06, a przypominający o najważ
niejszych datach przyszłorocznych 
X  Jubileuszowych Warsztatów w  2008  
roku.
N a Warsztatach p ieczołow icie kulty
wowane są  rozliczne tradycje. D o tych 
tradycji należy srebrny znaczek z logo 
OW D, sym bolizujący przynależność 
do „doktoranckiej rodziny”, ale rów
nież -  edycja grafik z  serii „Zabytkowe 
gmachy polskich uczelni technicznych”. 
Autorem akwafort jest wybitny artysta 
Tadeusz Siara, który utrwalił już w  sw o

ich pracach historyczne gm achy AGH  
w Krakowie, Politechniki Warszawskiej, 
Politechniki Śląskiej oraz Politechniki 
Łódzkiej. W tym roku przyszedł czas na 
Politechnikę Opolską. D zięki wsparciu 
i życzliw ości J.M. Rektora prof. Jerzego 
Skubisa na grafice, którą otrzymali 
w szyscy doktoranci i eksperci, znalazł 
się budynek przy ul. Ozimskiej 75, je 
den z pierwszych obiektów Politechniki 
Opolskiej.
Tradycją stały się również różnobar
wne zakładki do książek z  logo OW D, 
wykonane w  formie koronek konia- 
kowskich. Wielu doktorantów złożyło  
obietnicę, że będą ich stale używać przy 
redakcji sw oich prac doktorskich, aby 
przypominały im o konieczności szyb
kiego ukończenia kolejnych rozdziałów  
i o upływającym czasie, który pozo
stał do X  Jubileuszowych Warsztatów  
Doktoranckich. A  te, jak każdy „okrą
g ły” jubileusz zapowiadają się n iezw y
kle uroczyście i hucznie.

K rzysztof Kluszczyński

Zdjęcia ze spotkania znajdują się 
na drugiej stronie okładki

V International Workshop on Semiconductor Surface 
Passivation 2007

W dniach 16-19 września 2007 r., w  Centrum  K onferencyjno-W ypoczynko- 
wym G E O M T A  w Zakopanem  odbyły się V M iędzynarodowe W arsztaty Na
ukowe Pasywacji Powierzchni Półprzewodników - V International W orkshop  
on Sem iconductor Surface Passivation -  SSP2007.

I łownym organizatorem Warsztatów nanoelektronice.Gł
SISSP2007 były European Centre o f  

Excellence in Physics and Technology 
o f Semiconductor Interfaces and Sensors 
(CESIS) i Krajowe Centrum Doskonałości 
Powierzchniowych Metod Badawczych  
w  Nanotechnologii Półprzewodnikowej 
(NANOMET) przy Zakładzie Technolo
gii Elektronowej Politechniki Śląskiej w  
Gliwicach. Przewodniczącym Komitetu 
Naukowego był prof. Jacek SZUBER, 
natomiast Komitetu Organizacyjnego dr 
Monika KWOKA.
Warsztaty SSP2007, zorganizowane pod 
auspicjami Sekcji Nauki o Powierzch
ni Polskiego Towarzystwa Próżniowe
go (PTP), były kolejnym spotkaniem 
naukowym specjalistów zajmujących 
się badaniami naukowymi z zakresu pa
sywacji powierzchni półprzewodników  
w  aspekcie zastosowań we współczesnej

W Warsztatach SSP2007 w zięło udział 
blisko 70 uczestników, w  tym 50 z za
granicy, m.in. z Anglii, Chin, Francji, 
Holandii, Izraela,
Japonii, Kanady,
Niem iec, Ukrainy,
Węgier, Włoch, Ro
sji, Słowacji i USA.
Stały się one okazją 
do wymiany infor
macji, doświad
czeń i pomysłów, 
w ramach szerokiej 
dyskusji na temat 
aktualnie prowa
dzonych badań z tej 
tematyki w świecie, 
a także umożliwiły  
prezentację swoich  
osiągnięć nauko

wych, zwłaszcza młodym specjalistom  
pracującym w  tej tematyce. Dzięki czemu 
możliwe było nawiązanie i zacieśnienie 
kontaktów osobistych pomiędzy różnymi 
ośrodkami na świecie.
Warsztaty SSP2007 rozpoczął prof. Ja
cek SZUBER serdeczne witając w szyst
kich uczestników, w tym członków Mię-

U f
O tw arc ie  w arsz ta tów
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Prof. H. H a seg aw a  i  p ro f. J. S zu  b e r p rz y  o g n isku

dzynarodowego Komitetu Doradcze
go (International Advisory Committee). 
Uroczystego otwarcia konferencji do
konał natomiast Prof. Leonard BRILL- 
SON z Ohio State University, Colum
bus (U SA), który przewodniczył też 
inauguracyjnej sesji naukowej konfe
rencji dotyczącej pasywacji powierzchni 
i międzypowierzchni półprzewodników  
III-V, w trakcie której referaty zaproszo
ne w ygłosili Prof. Hideki HASEGAWA  
z Hokkaido University w  Sapporo (Japo
nia), oraz Prof. Dietrich ZAHN z Chem- 
nitz University o f  Technology (Niem cy). 
W kolejnych trzech sesjach z tej tematyki 
w  pierwszym dniu Warsztatów refe
raty zaproszone wygłosili: prof. Wu 
LU z Ohio State University, Columbus 
(U SA), Prof. Koichi YAMAGUCHI 
z University o f  Electro-Communications, 
Tokio (Japonia), Dr. Mikhail LEBEDEV  
z A.F.Ioffe Institute o f  Technical Phy-

sics, Sankt-Peters- 
burg (Rosja), Prof. 
Bernard GRUZZA  
z B.Pascal Univers- 
ity, Clermont-Fer- 
rand (Francja), Prof. 
Thomas CHASSE, 
z Tubingen Univers- 
ity (N iem cy), oraz 
Vladimir BERKO- 
VITS z A.F.Ioffe In
stitute o f  Technical 
Physics, Sankt-Pe- 
tersburg (Rosja).
Na zakończenie 
pierwszego dnia 
odbyła się tzw. Se
sja producentów i

wystawców, w  trakcie której swoje naj
nowsze produkty aparatury pomiarowej 
i próżniowej zaprezentowali przedstawi
ciele firm AGILENT Kronberg (N iem cy), 
SPECS Berlin (N iem cy), LOT-ORIEL 
Darmstadt (N iem cy) oraz PREVAC Ro
gów  z Polski.
Tematyka dotycząca pasywacji po
wierzchni i międzypowierzchni półprze
wodników III-V była tez przedmiotem  
pierwszej sesji drugiego dnia konferen
cji, w trakcie której referaty zaproszone 
w ygłosili Dr. Oleg TERESHCHENKO z 
Institute o f  Semiconductor Physics, N o- 
vosibirsk (Rosja), oraz prof. Qing ZHAO  
z Beijing Institute o f  Technology, Beijing 
(Chiny).
Kolejne dwie sesje tematyczne drugiego 
dnia Warsztatów dotyczyły pasywacji 
półprzewodników o szerokiej przerwie 
energetycznej, oraz kwantowych struktur 
półprzewodnikowych, w trakcie których

referaty zaproszone w ygłosili Prot. Leo
nard BRILLSON z Ohio State Univers- 
ity, Columbus (U SA ), Dr. Owen GUY  
z University o f  Wales, Swansea (Anglia), 
Dr. Luca OTTAVIANO z U A ąuila  Uni- 
versity, Coppito (W łochy), oraz Prof. 
Janos MIZSEI z Budapest University o f  
Technology (Węgry).
Na zakończenie drugiego dnia Warszta
tów odbyła się pierwsza z sesji nauko
wych pośw ieconych tematyce pasywacji 
powierzchni Si, w trakcie której referaty 
zaproszone w ygłosili Prof. Hikaru KO- 
BAYASHI z Osaka University (Japonia), 
Prof. Masao TAKAHASHI z tego samego 
Uniwersytetu, oraz Dr. Emil PINCIK ze 
Slovak Academ y o f  Science, Bratislava 
(Słowacja).
Tematyka dotycząca pasywacji po
wierzchni Si była przedmiotem dwóch 
kolejnych sesji tematycznych trzeciego 
dnia Warsztatów, w  trakcie których re
feraty zaproszone w ygłosili Prof. Gyan 
P. SRIVASTAVA z Exeter University 
(Anglia), Dr. LUC SCHERES z Wage- 
ningen University (Holandia), oraz Dr. 
Heike ANG ERM ANN z Hahn-Meitner 
Institute, Berlin (N iem cy). W tym dniu 
odbyły się też dwie sesje tematyczne 
dotyczące pasywacji powierzchni pół
przewodników molekułami organiczny
mi, w  trakcie których referaty zaproszo
ne w ygłosili Dr. Yossi ROSENWAKS z 
Tel-Aviv University (Izrael), Prof. Marek 
SZYMOŃSKI z Uniwersytetu Jagielloń
skiego w  Krakowie, Dr. Leeor KRONIK  
z Weizmann Institute o f  Science, Reho- 
voth (Izrael) oraz Prof. Jan DUBOW SKI 
z Sherbrooke University (Kanada).
W trakcie konferencji przedstawiono po
nadto 5 komunikatów ustnych i 24 pre-

U cz e s tn icy  w a rsz ta tó w
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zentacje plakatowe dotyczących aktualnie 
prowadzonych badań doświadczalnych 
i teoretycznych z zakresu pasywacji po
wierzchni półprzewodników.
Na zakończenie obrad odbyła się tzw. 
sesja okrągłego stołu (round-table 
discussion) n.t. „Current status and per- 
spectives o f semiconductor surface pas- 
sivation'\ której moderatorem był prof. 
Leonard BRILLSON. Przedmiotem 
bardzo ożywionej dyskusji okrągłego 
stołu były ważniejsze problemy pasy
wacji powierzchni półprzewodników, 
ze szczególnym uwzględnieniem nie
rozwiązanych problemów badawczych 
i technologicznych.
Organizatorzy wydali specjalny zeszyt

z programem i streszczeniami przedsta
wionych referatów i komunikatów, nato
miast materiały pokonferencyjne zostaną 
opublikowane w Applied Surface Science, 
czasopiśmie o zasięgu światowym z tzw. 
listy filadelfijskiej (wydawnictwo Elsevier 
Science).
W ramach programu socjalnego 
Warsztatów, którym towarzyszyła piękna 
jesienna pogoda, odbyło się m.in. przy
jęcie powitalne i uroczysta kolacja. Na 
zakończenie konferencji odbyło się tra
dycyjne spotkanie przy ognisku z udzia
łem góralskiej kapeli, co z całą pewnoś
cią również pozostanie w pamięci wielu  
uczestników.
W powszechnej opinii uczestników war

sztaty z cyklu SSP dobrze wypełniają 
lukę w systemie konferencji naukowych 
z tematyki pasywacji powierzchni pół
przewodników organizowanych w św ie
cie i zgodnie ze wstępnymi ustaleniami 
ich kolejne edycje będą dalej organizowa
ne cyklicznie co 2 lata, z udziałem specja
listów z ważniejszych ośrodków świato
wych z tej tematyki.
Warsztaty SSP2007 było finansowane 
głównie z opłat uczestników oraz dofi
nansowane przez sponsorów -  wystaw
ców, a także z dotacji Ministerstwa Nauki 
i Szkolnictwa W yższego poprzez Polskie 
Towarzystwo Próżniowe.

Jacek Szuber
Przewodniczący Komitetu Naukowego

V C E E P U S  Sum m er School oraz 
I East European Sum m er School na Politechnice Śląskiej

W październiku odbyła się po raz 
piąty Letnia Szkoła międzyna

rodowego programu Central Europe
an Exchange Program for University 
Studies, przeznaczona dla doktorantów 
z krajów Europy Centralnej oraz po raz 
pierwszy — Letnia Szkoła Ministerstwa 
Nauki i Szkolnictwa W yższego dla dok
torantów z krajów Europy Wschodniej. 
Obie szkoły były organizowane pod egi
dą Biura Wymiany Międzynarodowej 
i Uznawalności Wykształcenia, w któ
rym to Biurze m ieści się również krajo
wa siedziba (National Office) programu 
CEEPUS. Znaczącego wsparcia w  orga
nizacji I East European Summer School 
udzielił Instytut Elektrotechniki IEL 
w  Warszawie-Międzylesiu, a w  szczegól
ności prof. Zdzisław Życki.
W ramach obu szkół na Politechnice Ślą
skiej gościło blisko 40 doktorantów wraz 
z profesorami-opiekunami z następują
cych krajów i uczelni: Słowacji (Zilina), 
Czech (TU Pilzno i TU -  VSB Ostrava), 
Węgier (TU Budapeszt), Rumunia (TU  
Bukareszt), Słowenia (TU Maribor), 
Ukrainy (TU Lwów i TU Kijów), Biało
rusi (TU Brześć) i Litwy (TU Wilno).
W przygotowanie Szkoły, prócz Wy
działu Elektrycznego i Wydziału Me- 
chanicznego-Technologicznego, w łączył 
się Instytut Automatyki (Wydział Auto
matyki, Elektroniki i Informatyki) oraz 
Zakład Optoelektroniki (Wydział Mate
matyczno-Fizyczny). Znaczącej pomocy 
udzielili też członkowie Akademickiej 
Rady Programowej Centrum Edukacji 
w Mechatronice CEM.
Obie Szkoły rozpoczęło uroczyste spot

kanie uczestników z Władzami Rektor
skimi Politechniki Śląskiej, reprezento
wanymi przez Prorektora ds. Organiza
cji i Rozwoju Prof. Wojciecha Cholewę 
i Prorektora ds. Dydaktyki prof. Ryszarda 
Wilka w Sali Senatu oraz -  z Władzami 
Dziekańskimi Wydziałów: Elektrycznego 
(Dziekanem prof. Lesławem Topór -  Ka- 
mińskim i Prodziekanem dr Marią Bo- 
j arską), Mechanicznego-Technologicz- 
nego (Dziekanem prof. Jerzym Świdrem  
i prodziekanem prof. Arkadiuszem M ę
żykiem) oraz -  Automatyki, Elektroniki 
i Informatyki (Dziekanem prof. Jerzym 
Rutkowskim). Obecni byli również: Z- 
ca Dyrektora Instytutu Automatyki prof. 
Marek Pawelczyk i Kierownik Zakładu 
Optoelektroniki w  Instytucie Fizyki prof. 
Tadeusz Pustelny.
Po uroczystych wystąpieniach Panów  
Prorektorów i Panów Dziekanów, pre
zentujących naszą U czelnię i poszcze
gólne Wydziały, przyszedł czas na 
wystąpienia gości, którzy przedstawi
li historię, strukturę i zakres działalno
ści naukowo-dydaktycznej wszystkich  
uniwersytetów, uczestniczących w obu 
Szkołach. Ta część seminaryjna była nie
zwykle ciekawa i interesująca, albowiem  
pokazała trendy badawcze oraz plany 
i zamierzenia w rozwoju dydaktyki u 
naszych południowych i wschodnich są
siadów. Wiele mówiono też o współpracy 
międzynarodowej, kontaktach nauko
wych oraz wymianach pracowników. 
Szersze wystąpienia przedstawili profe
sorowie: z Politechniki Lwowskiej -  prof. 
Orest Ivakhiv, z Politechniki Kijowskiej 
-  prof. Michael D. Geraimchuk, oraz

z Politechniki w Brześciu -  prof. Vladi- 
mir Golovko
Po południu zwiedzano laboratoria na 
Wydziale Elektrycznym w  Katedrze M e
chatroniki (dr D. Krawczyk, dr T. Trawiń- 
ski, dr P. Kowol, mgr M. Szczygieł), Za
kładzie Inżynierii Elektrycznej w Trans
porcie IETiP (dr B. Kulesz i dr R. Setlak) 
oraz w  Instytucie Metrologii i Elektroniki 
(prof. J. Zakrzewski, dr M. Kampik), 
a ponadto -  w Instytucie Fizyki (prof. T. 
Pustelny).
Wieczorem autobus zawiózł uczestników  
do słynnej gospody regionalnej „Stodoła” 
w Zbrosławicach, gdzie przyszedł czas 
na bliższe poznanie się przy wybornych 
daniach kuchni śląskiej oraz wspólnych  
śpiewach. W trakcie biesiady poszczegól
ne kraje przedstawiły swoje najbardziej 
znane i łubiane piosenki ludowe. W  dro
dze powrotnej zatrzymano się na wspólne 
nocne zdjęcie pod Gliwicką Radiostacją i 
na opowieść o gliwickiej prowokacji, któ
ra dala początek II wojnie światowej. Dla 
wielu uczestników było to zaskoczenie. 
Następny dzień rozpoczęło zwiedzanie 
słynnych Gliwickich Zakładów Urządzeń 
Technicznych oraz Muzeum Odlewnictwa 
Artystycznego. Za tą m ożliwość -  przed
stawienie chluby gliwickiego przemysłu 
z długą XIX w ieczną tradycją europejską 
i unikalnymi najnowocześniejszymi tech
nologiami XXI wieku -  słowa podzięko
wania należą się dyrektorowi zakładów  
mgr Tadeuszowi Wojarskiemu.
Kolejne dni poświęcono na seminaria, 
dyskusje i zwiedzanie laboratoriów na 
Wydziale Automatyki, Elektroniki i In
formatyki (dr hab. Marek Pawelczyk)
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oraz W ydziale M echanicznym-Techno- 
logicznym  (dr inż. Grzegorz W szołek). 
Oprowadzający pracownicy w łożyli dużo 
serca i w ysiłku, aby pozostawić w pamię
ci gości obraz now oczesnej, dynamicznie 
rozwijającej się U czelni, będącej w  stanie 
sprostać now ym  w yzwaniom  jednoczącej 
się Europy. U czestnicy Szkoły byli bar
dzo zadow oleni z  tych w izyt, jak i z m oż
liw ości spotkania się i dyskusji z dok
torantami naszej U czelni, chociaż -  jak 
stwierdzili na koniec -  przygotowana do 
zwiedzania liczba laboratoriów wymagała 
z ich strony herkulesowych sił fizycznych  
i psychicznych.
W tym samym czasie (rów nolegle) od
byw ały się też spotkania gości-profe- 
sorów z Dziekanami wizytowanych  
W ydziałów oraz kadrą profesorską. 
W m iędzyczasie do grona gości dołączył 
profesor z Uniwersytetu Technicznego 
w  Bochum (N iem cy) -  prof. R o lf Biesen- 
bach, pełniący funkcję przewodniczące
go O gólnoniem ieckiego Stowarzyszenia 
Mechatroników (Mechatronics e.V.), co 
pozw oliło rozszerzyć zakres rozmów
0 m ożliw ości współpracy międzyna
rodowej W schód -  Zachód. Wymia
ny poglądów były bardzo interesujące
1 inspirujące, a dotyczyły również now o
czesnej interdyscyplinarnej tematyki M e
chatroniki (wystąpienie prof. K. Klusz
czyńskiego) oraz B iotechnologii (wystą
pienie prof. A. Swiemiaka).
Obu Szkołom  Letnim towarzyszyły naj
różniejsze wydarzenia kulturalne i kra

joznaw cze, bo celem  Szkół jest również 
zbliżenie krajów, sąsiadujących ze sobą  
geograficznie i mających wspólną, długą  
i bogatą historię. Doktoranci zwiedzili 
gliw icką starówkę i Palmiamię. Inte
gracyjne spotkania towarzyskie miały 
ponadto m iejsce w Klubie Kropka na 
Politechnice Śląskiej (European Cham- 
pionschip in Darts) oraz w  górskiej kar
czm ie „U Karola” w  W iśle -  Głębcach. 
N a dalszą część Letnich Szkół, kontynuo
waną w ramach M iędzynarodowych War
sztatów Doktoranckich OW D, doktoranci 
wyjeżdżali zadowoleni i usatysfakcjono
wani, zarówno programem naukowym i 
dydaktycznym, jak też kulturalno-kra- 
joznaw czym . Bardzo spodobała się im 
nasza U czelnia, jak też panująca na niej 
atmosfera. Obiecali powrócić i przywieźć 
now ych uczestników kolejnych edycji 
CEEPUS Summer School i Letniej Szko
ły MNiSzW . Potwierdzają to e-m aile od 
uczestników Warsztatów m.in. od M ilosa 
Bekovica ze Słowenii.
Te pochlebne opinie uczestników -  pro
fesorów i doktorantów -  są źródłem  
dużej satysfakcji dla wszystkich tych, 
którzy w łożyli mnóstwo wysiłku i za
angażowania w owocny, atrakcyjny 
i sprawny przebieg obu Szkół. Ich orga
nizacja wymagała dobrego i harmonij
nego współdziałania Dziekanów i W ładz 
Dziekańskich 3 W ydziałów oraz kadry 
profesorskiej z różnych jednostek. S ło
wa uznania należą się doktorom i dok
torantom z naszej U czelni, którzy umieli

w wyczerpujący i przekonujący sposób  
przedstawić w języku angielskim na
sze osiągnięcia i sukcesy oraz zapoznać 
z laboratoriami i najciekawszymi stano
wiskami laboratoryjnymi. Szczególne  
słowa uznania należą się dr Grzegorzowi 
Kłapycie -  opiekunowi organizacyjnemu  
obu Szkół, utrzymującemu nieprzerwanie 
przez w iele poprzedzających m iesięcy, 
ścisły kontakt z ich uczestnikami.
N a zakończenie chciałbym podkreślić, 
że dobrze stało się, że o trudnych i z ło 
żonych sprawach, dotyczących rozwoju 
interdyscyplinarnych kierunków naucza
nia, m ożem y na Politechnice Śląskiej 
wspólnie -  szeroko i życzliw ie rozma
wiać. Wydziały: Elektryczny, Górnictwa 
i G eologii oraz M echaniczno-Technolo- 
giczny, połączyła współpraca i wymiana 
doświadczeń przy opracowywaniu pro
gramów now ego kierunku Mechatronika 
podczas posiedzeń Akademickiej Rady 
Programowej Centrum Edukacji w  M e
chatronice CEM.
Udany przebieg obu Szkół to również 
ow oc tej współpracy, przynoszący uzna
nie i respekt Politechnice Śląskiej, za
równo w środkowo-europejskim, jak 
i wschodnio-europejskim środowisku  
akademickim.

K rzysztof Kluszczyński

Zdjęcia znajdują się 
na drugiej stronie okładki

III Sem inarium  „Biotechnologia w Politechnice Śląskiej”
C oroczne styczniow e spotkanie w ykładow ców  i studentów  m ięd zyw yd ziałow ego k ierunku  B iotech nologia  staje się 
p ow oli tradycją. Już po raz trzeci w dniach 11-13.01.2008 r. w yjechaliśm y z G liw ic, tym  razem  do K am ienia  Ś lą
sk iego, aby w spóln ie podsum ow ać to, co działo się na kierunku w ubiegłym  roku.

Kam ień Śląski to m alow nicze m ia
steczko niedaleko Strzelców  

O polskich, znane od w iek ów  jako sie 
dziba w ielk ich  rodów  rycerskich i szla
checkich. W 1994 roku odrestaurowano  
otoczony polam i K om pleks P ałacow o- 
Parkowy, kryjący w  sob ie Pałac Odro
w ążów  -  m iejsce narodzenia Św. Jacka, 
którego kult jest tu bardzo żyw y. N ato
m iast w  drugiej częśc i parku znajduje 
się  kom pleks turystuczno-w ypoczyn- 
kow o-rehabilitacyjny Sebastianeum  Si- 
lesiacum , w  którym  odbyw ało się nasze  
sem inarium .
Spotkanie kadry naukowej i studentów  
prow adził prof. K orneliusz M iksch, dy
rektor Centrum B io tech n olog ii przy P o 

litechnice Śląskiej 
i koordynator m ię
d z y w y d z ia ło w e g o  
Kierunku B iotech 
nologia. N a sem i
narium był rów nież  
obecny, jak w  p o
przednich latach, 
Prorektor ds. dy
daktyki P olitechni
ki Śląskiej -  prof. 
dr hab. inż. Ryszard  
K. Wilk.
Spotkanie rozpo
częło  się od pod
sum ow ania rea
lizacji w n iosk ów N o cn a  p ra ca  n a d  ro zm ie s z cz e n ie m  la b o ra to rió w  B io fa rm y
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z II seminarium. Burzliwa dyskusja 
w yw iązała się przy punkcie obrad do
tyczącym  prac inżynierskich, zarówno  
formy, jak i terminu ich obron. Pod
grzało to nieco atm osferę, dzięki cze 
mu uczestn icy seminarium nie czuli 
chłodu dużej sali konferencyjnej. Waż
ne były  rów nież uw agi dotyczące tre
ści program owych na poszczególnych  
przedmiotach. W tej kw estii najwięcej 
informacji przekazali sami studenci. 
Koordynator kierunku zaprezentow ał 
zm iany i uzupełnienia programu stu
diów  w g now ych standardów. A by stu
denci I stopnia studiów otrzym ali peł
ne w ykształcenie inżynierskie, uznano 
konieczność w prowadzenia takich 
przedm iotów  jak grafika inżynierska 
i słow nictw o angielskie w  biotechnolo
gii, już od najbliższego semestru.

Katarzyna K rzem ień -  prezes Studen
ckiego Koła N aukow ego B iotechnolo
gów  zaprezentowała znaczny już doro
bek działającego od ponad roku SK N B  
oraz plany na przyszłość.
D yskusje prowadzone w  kuluarach 
dotyczyły nie tylko zagadnień dydak
tycznych i konieczności usprawnienia 
przepływu informacji w coraz w ięk
szej grupie w ykładow ców  kierunku 
B iotechnologia, ale rów nież przyszło
ści Centrum B iotechnologii i Projektu 
Biofarma.
C zęść w ieczoru kadra naukowa spędzi
ła nad projektem Biofarma, próbując 
optym alnie rozplanować pom ieszcze
nia specjalistycznych laboratoriów, 
których zasadniczą część ma być z lo 
kalizowana w  Centrum B iotechnologii. 
Po ciężkim  dniu starsi uczestnicy se

minarium postanow ili zrelaksow ać się  
na basenie, a najm łodsza część  grupy 
-  studenci, spędzili sobotnią karnawa
ło w ą  noc w  dyskotece.
N iedzielne podsum owania doprow adzi
ły  do refleksji, że nadal m am y problem y  
z w zajem nym  słuchaniem  sw oich  racji. 
O biecaliśm y solennie, że  zrobim y co  
w  naszej m ocy, żeby tak p rzyszłościo
w y kierunek, jak b iotechnologia speł
niał najw yższe europejskie standardy 
i przyciągał rzesze studentów nie tylko  
na I, ale i na II stopień studiów. Oby  
w  przyszłym  roku okazało się, że  je s te 
śm y tego w  stanie dokonać.

Aleksanra Ziębińska

U cze stn icy  sem inarium

Noworoczne Spotkanie SEP  i PTETiS
W  nowym , 2008 roku odbyły się spotkania organizacji branżowo zw iąza
nych z W ydziałem  Elektrycznym : Stow arzyszenia Elektryków  Polskich -  
Kolo przy Politechnice Śląskiej oraz Polskiego Towarzystwa E lektrotechni
ki Teoretycznej i Stosowanej -  O ddział G liw icko -  O polski. Oba spotkania  
m iały m iejsce na terenie W ydziału.

Spotkanie Oddziału Gliw ickiego SEP 
odbyło się 22 stycznia 2008 r. Gości 

powitał organizator- dr inż. Jan Kapinos 
z Katedry M aszyn i Urządzeń Elektrycz
nych. Wspominając działalność Koła 
w  roku 2007 przypomniał najważniejsze 
imprezy, w  których uczestniczyli człon
kow ie Koła i naszkicował plan działań 
na rok bieżący. Następnie głos zabrał 
Dziekan Wydziału Elektrycznego dr 
hab. inż. Lesław Topór- Kamiński, prof.

Pol. Śl. kierując do członków Koła w iele  
ciepłych słów. Jako ostatni przemawiał 
Prezes Oddziału Gliw ickiego dr hab. 
inż. Kazimierz Gierlotka, prof. Pol. SI. 
podsumowując działanie Koła SEP przy 
Politechnice Śląskiej. W części nieofi
cjalnej spotkania wspominano kole
gów  i dawne czasy, oraz dyskutowano 
o w spólnych przedsięwzięciach Wydzia
łu i Stowarzyszenia.
Spotkanie PTETiS miało m iejsce 30

stycznia 2008 r. W spotkaniu uczestni
czyło grono profesorów i doktorów Wy
działu Elektrycznego oraz Automatyki 
Elektroniki i Informatyki (Politechniki 
Śląska) oraz Wydziału Elektrotechniki, 
Automatyki i Informatyki (Politechniki 
Opolskiej), jak również w ielu przedsta
w icieli przemysłu. Uroczystość rozpo
częła się od powitania zebranych przez 
prof. dr hab. inż. Mariana Pasko - Prze
wodniczącego Oddziału. Złotą Odznaką 
PTETiS został wyróżniony prof. dr hab. 
Antoni Niederliński - Przewodniczący 
Oddziału G liw ickiego PTETiS w  latach 
1984-1986 oraz Rektor Politechniki Ślą
skiej w  trudnych latach 1984-1987. 
Następnie w ręczono nominacje no-
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w ym  członkom  Towarzystwa i nagrodzono najlepszy artykuł 
opublikowany w Zeszytach N aukowych Politechniki Śląskiej 
i Politechniki Opolskiej dr inż. Grzegorz Korbaś (Politechnika  
Opolska). D la zw ycięzcy  oraz wybranych poprzez losow anie  
uczestników  spotkania, mistrz pędzla dr inż. Marian B ietkow ski 
przygotow ał w łasnoręcznie nam alowane akwarele.
C zęść oficjalną zakończył w ystęp góralskiej kapeli G rojcowie- 
nie spod żyw ieckiej góry Grójec. W części koleżeńskiej, gości 
pow itał dziekan W ydziału Elektrycznego podkreślając znacze
nie Towarzystwa w  funkcjonowaniu W ydziału Elektrycznego. 
Po tym wystąpieniu uczestnicy prowadzili rozm ow y w spom nie
n iow e w  podczas przygotow anego poczęstunku.

Andrzej Kowalik

Z życia studentów
Koło Naukowe Telekomunikacja Praktyczna w siedzibie Radia Katowice
29 lutego na zaproszenie pana A ndrzeja K ijanki, Zastępcy D yrektora ds. 
A dm inistracyjno-T echnicznych Radia K atow ice, członkow ie działającego na 
W ydziale E lektrycznym  Studenckiego Kola Naukow ego Telekom unikacja  
Praktyczna odwiedzili R egionalną R ozgłośnię Polskiego R adia w K atow i
cach.

Celem wyjazdu było zapoznanie się 
technikami realizacji nagrań oraz spo

sobami przygotowania i nadawania pro
gramu radiowego.
Wraz ze studentami w  w ycieczce udział 
wziął opiekun Koła dr inż. Marian Hyla 
oraz kierownik Katedry Energoelektroni
ki, Napędu Elektrycznego i Robotyki dr 
hab. inż. Bogusław Grzesik, prof. Pol.SI. 
Na wstępie biorący udział w  wyjeździe 
członkowie Koła Naukowego Telekomu
nikacja Praktyczna zw iedzili koncertowe 
studio nagrań. Opiekujący się grupą pano
w ie Andrzej Prugar oraz Piotr M yśliw iec  
opowiedzieli o technice realizacji nagrań 
studyjnych oraz zaprezentowali wykorzy
stywany w tym celu sprzęt.
Następnym miejscem była reżyserka 
w której realizowano nadawany właśnie 
program. Największe wrażenie wywarła 
obserwacja pracy realizatora programu

przy nadawanym na żyw o serwisie infor
macyjnym.
Kolejnym etapem była Rozdzielnia Aku
styczna. Jest to miejsce w  którym prze- 
kierowuję się sygnał z dowolnego studia 
do nadajników transmisyjnych w Kato
wicach, Bielsku-Białej, Częstochowie 
i Raciborzu oraz prowadzi kontrolę emisji 
i rejestrację nadawanego programu.
Nasi studenci zapoznali się także z sy l
wetką Stanisława Ligonia, człowieka- 
historii Radia Katowice, a także mogli 
własnoręcznie uruchomić urządzenie 
wykorzystywane przez w iele lat do uzy
skiwania charakterystycznych uderzeń 
dwóch młotków będących sygnałem roz
poznawczym Radia Katowice.
W dalszym etapie zwiedzania rozgłośni 
uczestnicy wyjazdu mieli m ożliw ość zo
baczenia, w  jaki sposób przygotowuje się 
materiał dźwiękowy do serwisu informa

cyjnego. Panią Redaktor Ewelinę Kosałkę 
zastaliśmy w trakcie obróbki zarejestro
wanego wywiadu. We w dzięczny sposób  
zaprezentowała metody eliminacji niepo
żądanych dźwięków z nagrań i wyczerpu
jąco odpowiedziała na pytania studentów. 
Efekt końcow y jej pracy słyszalny był 
w  następnym nadawanym przez Radio 
Katowice serwisie informacyjnym. 
Członkowie Koła zapoznali się także ze 
sprzętem znajdującym się w pozostałych  
studiach oraz technikami transmisji syg
nału w  obrębie rozgłośni.
Na koniec cała grupa ponownie zawitała 
do studia koncertowego, gdzie właśnie 
trwało nagrywanie materiału dźw iękow e
go przeznaczonego na płytę. U czestnicy  
wyjazdu m ieli okazję zobaczyć „od kuch
ni” w jaki sposób dogrywa się do w cześ
niej zarejestrowanego materiału fragmen
ty wymagające poprawek.
Serdecznie dziękujemy całej ekipie Radia 
Katowice za ciepłe przyjęcie i wyczerpu
jące odpowiedzi na liczne i dociekliw e 
pytania studentów.

Dariusz Kot

S tu d io  ko n fe re n cy jn eK o n ce rto w e  s tu d io  n ag ra ń
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Forum Uczelni Technicznych w Gliwicach
W  dniach  4-6 stycznia w G liw icach  odbyła się konferencja  Forum  U czelni 
Technicznych  (FU T ). Tem atem  spotkania  była prom ocja uczelni techn icz
nych, szczególn ie w spółpraca w tym  zakresie sam orządów  studenckich  
z w ładzam i. K ilkudziesięciu  studentów  z całej Polski pracow ało nad pro
gram em  „Trzy punkty popraw y prom ocji uczelni techn icznych ” . Jako or
ganizatorzy jesteśm y zgodni, że nasze założenia  sprzed  w eekendu udało się 
zrealizow ać.

Gliw ick i F U T  rozp oczął się  w  
piątek 4  styczn ia  o godz. 17:00  

w  R atuszu M iejsk im . P odczas ot
w arcia konferencji sw o ją  o b ecn ośc ią  
za szczy c ili nas Jego M agnificencja  
Rektor P olitechnik i Ś ląskiej prof. dr 
hab. inż. W ojciech Z ie liń sk i, Sekre
tarz M iasta G liw ice  A ndrzej K arasiń
ski oraz R zeczn ik  P rasow y M łod zie 
żow ej R ady M iasta G liw ice  Andrzej 
Jarem a-Suchorow ski. Z aproszeni g o 
ście  rozpoczęli debatę na tem at pro
m ocji stud iów  inżynierskich . Obrady 
prow adził P rzem ysław  D argiew icz  
z P olitechnik i W arszaw skiej, Prze
w od n iczący  Forum  U cze ln i T ech
n icznych. U czestn icy , czy li przed
staw iciele  sam orządów  studenckich  
polsk ich  u czeln i tech n iczn ych , w y 
m ieniali się  propozycjam i na dobre 
rozreklam ow anie u czeln i szczeg ó ln ie  
podając co  c iek aw sze  rozw iązania  
z  w łasnych  u czeln i. P o litechnika Ś lą
ska w  tym  zakresie m ogła  p och w alić  
się  bardzo dobrą w spółpracą  z  M ło 
d z ieżow ą  R adą M iasta, organ izow a
nym i ju ż  11 styczn ia  D niam i O twar
tym i, a także tw orzon ą  aktualnie stu
dencką grupą ds. prom ocji u czeln i. Z

p ew n o śc ią  p iątkow e obrady p om ogą  
w ielu  sam orządom  w d rożyć na m a
cierzystych  uczeln iach  podobne przy
kłady dobrych praktyk.
W  sobotę prace u czestn ików  FUT- 
u rozp oczę ły  się  rano o god zin ie  
10:00. Tym razem  p od zie len i zostali 
na 3 grupy, z  których każda zajm o
w ała się  innym  punktem  programu  
„3P P P U T ”. Grupa p ierw sza m iała na 
celu  stw orzen ie ulotki inform acyjnej 
o uczeln iach  techn icznych  w  kraju. 
G rupie tej udało się  stw orzyć w szy st
kie potrzebne elem enty, jak ie  znajdą  
się  na drukow anych dla w szystk ich  
uczeln i inform atorach. P ozostaje ty l
ko ich sca len ie , na co  Prezydium  F o
rum U cze ln i T echnicznych  daje sob ie  
tydzień . Druga grupa, zajm ująca się  
prezentacją o kierunkach inżynier
sk ich , rów nież spełn iła  sw oje za ło że 
nia. Prezentacja jest ju ż  prawie goto
wa. Chcemy tylko dodać kilka zdjąć. 
-  m ów i M arcin M roncz, cz łon ek  Pre
zydium  FUT, kierujący pracam i gru
py. T rzecia grupa d otyczyła  spotkań z 
uczn iam i szk ó ł ponadgim nazjalnych. 
Jej u czestn icy  skupili s ię  g łó w n ie  na 
w ym ian ie  d ośw iad czeń  zw iązan ych  z

tego  typu w yjazdam i.
S ob otn ią  m erytoryczną część  zakoń 
czy ła  debata na tem at w spółpracy  
Forum  U cze ln i T echnicznych  z  Par
lam entem  Studentów  R zeczy p o sp o li
tej P olsk iej. W  dyskusji w zią ł udział 
P rzew od n iczący  PSR P L eszek  C ie
śla.
W n ied zie lę  rano uczestn icy  g liw i
ck iego  F U T  p ożegn a li się  i opu ścili 
D om  G ościn n y  P olitechnik i Śląskiej 
„S ezam ”. D łużej zosta ło  jed yn ie  Pre
zyd ium  FUT, b y  dokonać p odsum o
w ania obrad oraz ustalić plan działania  
na najb liższe tygodnie. O pracow any  
w  G liw icach  program „3P P P U T ” stu
denci zd ążyli ju ż  zaprezentow ać pod
czas spotkania K onferencji R ektorów  
P olsk ich  U cze ln i T echnicznych , które 
odbyło  się  w  dniach 2 4 -2 6  styczn ia  
w  Z ielonej G órze.
U czestn icy  konferencji m ie li okazję  
zw ied z ić  sporą część  G liw ic , a prze
de w szystk im  P olitechnikę Śląską. 
D la  Sam orządu S tudenckiego naszej 
uczeln i ogrom nym  zaszczytem  było  
m óc g o śc ić  Forum  U cze ln i T echnicz
nych. M am y nadzieję, że  po tym  w y 
darzeniu, nie tylko pozostan ie nam  
w  pam ięci prom ocja inżyniera, którą  
zaję liśm y się  w zorow o, ale rów nież  
w sp om n ien ie  m iłych  ch w il tutaj spę
dzonych.

Sylw ia  S zczerba
(Koordynator FUT w Gliwicach)
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Wkrótce...
W iosenny Tydzień z Pracodaw cą - B E S T  Gliwice

W dniach od 5-8 maja br. Stow arzy
szen ie Studentów  B EST  serdecz

nie zaprasza na trzecią  edycję „Tygo
dnia z Pracodaw cą”. W  ciągu czterech  
dni w ystaw ienn iczych  zaprezentuje się  
ponad 25 firm, będących liderami p o
szczegó ln ych  branż m.in.: m echanicz
nej, sam ochodow ej, elektrycznej, in
form atycznej, telekom unikacyjnej i bu
dow lanej. B ęd zie  to w yjątkow a okazja, 
aby osob iśc ie  porozm aw iać z  poten
cjalnym i pracodaw cam i, którzy chęt
nie od pow iedzą  na W asze pytania oraz

rozw ieją  w szelk ie  w ątp liw ości zw iąza
ne z rynkiem  pracy. Studenci będą m o
gli zasięgnąć inform acji o aktualnych  
ofertach pracy, staży i praktyk, a także 
kryteriach kw alifikacji pracow ników  i 
sposob ie przeprow adzania w szystk ich  
etapów  rekrutacji.

Firmy w ystaw iać się będą w  godzinach  
9:00-16:00  na p oszczegó ln ych  w yd zia 
łach:
5 maja (poniedziałek) -  W ydział M e
chaniczny T echnologiczny;

6 maja (w torek) - W ydział A utom atyki, 
Elektroniki i Informatyki;
7 maja (środa) - W ydział B u d ow n i
ctwa;
8 maja (czw artek) - W ydział E lektrycz
ny.

W ięcej inform acji znajduje się  na stro
nie: w w w .B E S T .g liw ice .p l/tyd zien

Paulina P ow ązka

Kultura
W ystaw a Reinharda Glomba

W okresie od 15 stycznia do 1 lute
go w  sali w ystaw ow ej B ib liote

ki Głównej Politechniki Śląskiej można 
było obejrzeć w ystaw ę Reinharda G lom 
ba pośw ięconą zamkom na Śląsku, któ
rej organizatorem było SPNJO wraz z 
B iblioteką G łów ną Politechniki Śląskiej. 
Autor w ystaw y urodził się na Śląsku, 
w  Bytom iu. Ma w ykształcenie technicz
ne i obecnie jest na emeryturze. Od naj
m łodszych lat zafascynow any jest archi
tekturą pałaców, zam ków  i kościołów . 
Jak sam mówi: „M oże w zięło  się to stąd, 
że 10 lat byłem  ministrantem w  kościele  
N M P w  Bytom iu”. Kolekcję fotogra

fii zam ków R.Glomb tw orzył kilka lat, 
obecnie na jego  fotografiach znajduje 
się ponad 60 zam ków  z całego Śląska. 
Śląsk uchodzi za krainę najgęściej w  
Europie zabudowaną pałacami, zamka
m i i rezydencjami. G łów ny rozkwit 
budownictwa pałacow ego na Śląsku 
przypada na w iek  X IX , na okres w ie l
kiego rozwoju przemysłu. Rezydencje 
pozw alały prowadzić życie  towarzyskie 
na poziom ie odpow iednim  tej warstwie 
społecznej: urządzanie w ielkich przyjęć, 
balów, przyjm owanie dużej liczby gości 
w ym agało przestrzeni. N a Śląsku, gdzie 
bogate w  zw ierzynę łow ną lasy zachę

cały arystokrację do organizow ania po
low ań, w zniesiono szczególn ie  w iele  
pałaców  m yśliw skich. N iektóre z  tych  
budow li m ożna podziw iać nie tylko na 
w ystaw ach, lecz także pięknie odrestau
rowane ubogacają do dziś krajobraz na
szego uprzem ysłow ionego regionu. W y
stawa cieszyła  się dużym  zainteresow a
niem  społeczności akadem ickiej, o czym  
św iadczą liczne w p isy  do księgi gości ze 
słow am i podziękow ania dla autora, ale 
także cennym i uwagam i.

Barbara D im itruk  
R oswita Krywalska

Politechnika Ś ląska w mediach
DZIENNIKI, TYGODNIKI

•  1.02 „Polska D ziennik Zachod
ni”, Szansa dla rezerwowych -  artykuł
0 zw ycięstw ie siatkarek A ZS-u Politech
niki Śląskiej nad M KS Zawiercie

•  1.02 „Polska D ziennik Zachodni”, 
Memoriał Kornela Kubaczki -  artykuł 
dotyczący rozegranego w  hali Ośrodka 
Sportu Politechniki Śląskiej, III M em o
riału im. Kornela Kubaczki, zmarłego 
kilka lat temu w ybitnego zawodnika
1 działacza sekcji tenisa sto łow ego AZS  
G liw ice

•  4 .02  „Gazeta W yborcza” -  w spo
m nienie o Dr inż. arch. W iesław ie M ał

gorzacie M ikoś -  Rytel

•  6.02 „N ow iny G liw ickie”, Emocje 
powoli opadają -  artykuł o oficjalnym  
otwarciu w spólnego biura poselskiego  
posła do Parlamentu Europejskiego Je
rzego Buzka i posła na Sejm RP Jana 
Kaźmierczaka, w  którym uczestniczył 
m iędzy innymi Rektor Politechniki Ślą
skiej W ojciech Zieliński

•  6.02 „N ow iny G liw ick ie”, Opel dla 
edukacji -  artykuł dotyczący przekaza
nia sam ochodów  marki Opel Astra III 
przedstawicielom  szkół oraz uczelni 
w yższych. W śród obdarowanych zna
lazła się Politechnika Śląska (W ydział

Inżynierii Środow iskow ej i Energetyki 
oraz Instytut Techniki C ieplnej)

•  6 .02 „N ow iny G liw ick ie”, Wybierz 
Studia -  notka dotycząca naboru na 
studia II stopnia na W ydział Inżynierii 
Środow iska i Energetyki oraz W ydział 
M echaniczny T echnologiczny, a także 
na studia niestacjonarne I i II stopnia na 
W ydział Górnictwa i G eologii

•  6 .02 „N ow iny G liw ick ie”, Blisko, co
raz bliżej -  artykuł o w ygranym  m eczu  
gliw ickich  akadem iczek z A ZS P olitech
niki Śląskiej z M KS Św idnica

•  6.02 „N ow iny G liw ick ie”, Nomino
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wano dziesięciu -  artykuł dotyczący  
wręczenia, przez prezydenta RP Lecha 
K aczyńskiego, aktów nominacyjnych 
nauczycielom  akademickim w tym dzie
sięciorgu pracownikom Politechniki Ślą
skiej

•  8.02 „Polska Dziennik Zachodni”, 
Specjalistki od 3:0 -  artykuł o wygra
nej siatkarek AZS Politechniki Śląskiej 
z MKS Świdnica 3:0

•  8.02 „Polska Dziennik Zachodni”, 
Derby dla AZS -  artykuł o wygranej 
koszykarzy AZS Politechniki Śląskiej 
w derbowym m eczu z GTK „Britam” 
114:81

•  8.02 „ Polska Dziennik Zachodni”, 
Siła spokoju to podstawa -  artykuł do
tyczący otwarcia w spólnego biura po
selskiego prof. Jerzego Buzka oraz prof. 
Jana Kaźmierczaka, w  którym uczestni
czył Rektor Politechniki Śląskiej prof. 
Wojciech Zieliński

•  13.02 „N owiny G liw ickie”, Jeszcze 
bardziej razem -  artykuł o podpisanej 
w piątek 8 lutego, przez Rektora Poli
techniki Śląskiej prof. Wojciecha Z ie
lińskiego i prezydenta miasta Zygmunta 
Frankiewicza, deklaracji o współpracy 
w zakresie w spólnych inwestycji naszej 
Uczelni i gminy

•  13.02 „Gazeta Gliwicka”, Zgoda zbu
duje -  artykuł o podpisaniu przez Prezy
denta Zygmunta Frankiewicza i Rektora 
Politechniki Śląskiej, profesora W ojcie
cha Zielińskiego deklaracji współpracy 
w ramach korzystnych dla obu stron 
przedsięwzięć

•  13.02 „Polska Dziennik Zachodni”, 
Śląska architektura jest najlepsza -  w y 
wiad z absolwentem Wydziału Archi
tektury Politechniki Śląskiej Robertem  
Koniecznym, twórcą Dom u Aatrialne- 
go, wyróżnionego tytułem najlepszego 
domu roku 2006 przez portal World Ar- 
chitecture N ew s

•  13.02 „Gazeta Gliwicka”, koszykówka
-  notka o dwóch spotkaniach koszykarzy 
gliwickiego AZS-u, pierwsze przegrane 
z Tytanem Częstochowa, drugie wygra
ne z trudnym przeciwnikiem KK Bytom

•  13.02 „Gazeta Gliwicka”, siatkówka
-  notka o przegranym spotkaniu gliw i
ckich akademiczek z M ysłowickim  MO- 
SiRem
•  15.02 „Polska Dziennik Zachodni”, 
Życie w matriksie -  wywiad ze Sławom i
rem B on dem , doktorantem w  Katedrze 
Chemii Organicznej, Bioorganicznej 
i B iotechnologii Politechniki Śląskiej na

temat nanotechnologii

•  15.02 „Polska Dziennik Zachod
ni”, Walczą o indeks -  notka dotycząca 
Olimpiady Informatycznej. U czestnicy  
zmagali się z zadaniami także w murach 
Instytutu Informatyki Politechniki Ślą
skiej. G łówną nagrodą jest m ożliw ość  
podjęcia studiów bez konieczności przy
stępowania do egzaminu, także na naszej 
U czelni

•  15.02„Polska Dziennik Zachodni”, 
Potrzebny doping -  artykuł o zbliżają
cym  się meczu koszykarzy AZS-u Po
litechniki Śląskiej z KKS M ickiewicz 
Katowice, którego wygrana m oże przy
bliżyć naszym koszykarzom awans do II 
ligi

•  15.02 "Polska Dziennik Zachodni”, 
Porażka po 13 zwycięstwach -  artykuł 
o przegranej siatkarek AZS Politechniki 
śląskiej po dobrej passie 13 zw ycięstw

•  15.02 „Polska Dziennik Zachod
ni”, Sukces Herdzik -  artykuł o bardzo 
udanym występnie gliwickich judoków  
z KŚ AZS Politechniki Śląskiej na zaw o
dach o Puchar Polski seniorów i senio
rek, gdzie, między innymi, zawodniczka 
Izabela Herdzik zdobyła brązowy medal 
w kategorii wagowej 63 kg

•  18.02 „Polska Dziennik Zachodni”, 
Ratusz dla Silesii -  artykuł o akcji, pro
jektowania ratusza w m egam ieście Sile
sia, która odbyła się w Rondzie Sztuki 
w Katowicach. Z w yciężył projekt stu
dentów architektury z grupy GraWizja 
z Politechniki Śląskiej

•  19.02 „Gazeta Wyborcza”, Festiwal 
dla miłośników wiedzy -  artykuł o IV Fe
stiwalu Nauki, podczas którego wystąpi 
m iędzy innymi inż. Adam Kapczyński 
z Politechniki Śląskiej, opow ie on o bio
metrycznych systemach uwierzytelnia
nia, pozwalających zidentyfikować toż
samość człow ieka na przykład na pod
stawie dynamiki pisania na klawiaturze 
czy geometrii dłoni

•  19.02 „Gazeta Wyborcza”, Ułatwie
nia dla niepełnosprawnych studentów 
-  artykuł dotyczący udogodnień dla nie
pełnosprawnych studentów na Śląskich  
uczelniach, w tym studiujących na Poli
technice Śląskiej

•  20.02 „N owiny G liw ickie”, Zostawić 
czy przenieść? -  artykuł dotyczących  
dyskusji w sprawie um iejscowienia rzeź
by Lwa Teodora Kalide, Prof. W ojciech  
Zieliński rektor Politechniki śląskiej pro
ponuje aby Lew stanął m iędzy muzeum  
a UM, na skwerze Yallenciennes

•  20 .02 „Gazeta W yborcza”, Licealistki 
wygrały indeksy politechniki -  artykuł 
o licealistkach z Pawłowic, które zakwa
lifikowały się do zespołu, który będzie 
reprezentował Polskę na międzynaro
dowej konferencji młodych naukowców  
na Ukrainie, ich praca „Zagrożenia hała
sem ” została uznana za jedną z najlep
szych spośród stu zgłoszonych do kon
kursu, a autorki w nagrodę otrzymały 
indeks na dowolnie wybrany kierunek 
Politechniki Śląskiej

•  20.02 „Nowiny G liw ickie”, Kino, nie 
odchodź! -  artykuł o gliw ickich kinach 
w tym o Kino -  Teatrze X które mieści 
się w budynku należącym do Politechni
ki Śląskiej

•  20.02 „Nowiny G liw ickie”, Trzeba 
wygrać konkurs -  artykuł dotyczący 
inwestycji mających szansę otrzymać 
unijne dotacje z Ministerstwa Rozwoju 
Regionalnego, bez konkursu. N a liście  
znalazła się Politechnika Śląska i jej 
Centrum N ow ych Technologii

•  20.02 „Nowiny G liw ickie”, Cejrow
ski -  wyciskacz łez -  notka ze spotkania 
z podróżnikiem, pisarzem i gawędzia
rzem Wojciechem Cejrowskim, które 
odbyło się a auli Centrum Edukacyjno 
-  Kongresowej Politechniki Śląskiej

•  20.02 „ N ow iny G liw ickie”, Wrócili 
do gry -  artykuł o zw ycięstw ie koszy
karzy AZS-u Politechniki Śląskiej z M i
ckiewiczem  Katowice 96:79

•  21.02 „Trybuna Górnicza”, Rywali
zacja kopalń i studentów -  artykuł do
tyczący 17 edycji Szkoły Eksploatacji 
Podziemnej, podczas której odbędzie się 
Turniej W iedzy Górniczej. W turnieju 
w eźm ie udział 5 osobowa reprezentacja 
studentów Politechniki Śląskiej

•  21.02 „Miejski Informator G liw ice”, 
8 lutego: „serdeczne porozumienie” -  
o współpracy, codziennych kontaktach 
czy nowych inwestycjach, a także o pod
pisanej niedawno deklaracji współpracy 
pomiędzy Politechniką Śląska, a M ia
stem G liw ice, opowiada Prof.. W ojciech 
Zieliński Rektor Politechniki Śląskiej

•  21.02 „Trybuna Górnicza”, Wymia
na połowy załogi w osiem lat -  artykuł 
o zapotrzebowaniu na techników i inży
nierów w górnictwie. W ubiegłym  roku 
w  kolejnej już turze płatnych praktykach 
na KHW S.A. brało udział 46 studentów  
z górniczych kierunków Politechniki 
Śląskiej

•  22.02 „ Polska Dziennik Zachodni”, 
Pierwszy krok -  artykuł o wygranej ko
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szykarzy A ZS Politechniki Śląskiej, 
w  w alce o awans do II lig i,z  drużyną  
KKS M ick iew icz K atowice

•  22 .02 „Polska D ziennik Zachodni”, 
Przegrali tylko z mistrzem -  notka do
tycząca m istrzostw Polski politechnik  
w  futsalu, który odbył się w  Szczecinie. 
Zawodnicy gliw ick iego A ZS-u Politech
niki Śląskiej po bardzo udanym w ystę
pie uplasowali się na 5 pozycji

•  22 .02 „Gazeta W yborcza”, W spo
m nienie o Dr inż. arch. W iesław ie M ikoś
-  Rytel

•  25 .02  „Polska D ziennik Zachodni”, 
Rozwijają skrzydła -  artykuł dotyczący  
planów pow ołania Centrum K ształce
nia Kadr Lotnictwa C yw ilnego Europy 
Środkowo -  W schodniej, którego P oli
technika Śląska będzie koordynatorem

•  27.02 „N ow iny G liw ickie”, Targi 
zbudowały prestiż -  artykuł o IX Targach 
Budownictwa, które zostały zorganizo
wane na terenie hali sportowej Politech
niki Śląskiej.

•  27 .02 „Polska D ziennik Zachodni”
-  Dodatek specjalny w  całości p ośw ię
cony Politechnice Śląskiej

•  27 .02 „N ow iny G liw ickie”, Sukces 
gliwickich curlerów — artykuł o X IV

O gólnopolskiej O lim piadzie M łodzieży  
w  Sportach Z im ow ych rozegranej po raz 
pierw szy na gliw ickim  lodow isku Tafla. 
Żeński zespół curlerek AZS Politechniki 
Śląskiej zajął pierw sze m iejsce, męski 
zdobył brązowy medal.

•  27 .02 „N ow iny G liw ick ie”, Bez gwiz
dów i barykad -  artykuł o zw iązkach  
zaw odow ych w  G liw icach z  w yp ow ie
dzią JM Rektora prof. W ojciecha Z ieliń
skiego

•  27.02 „ N ow iny G liw ick ie”, Zadysz- 
ka? -  artykuł o przegranej siatkarek AZS  
Politechniki Śląskiej

•  28 .02 „Polska D ziennik Zachodni”
-  Student podrasowany -  artykuł z w y 
pow iedzią  rzecznika prasow ego P oli
techniki śląskiej Pawła D osia, dotyczą
cy dokształcania studentów pierw szego  
roku lub przed rozpoczęciem  studiów. 
O dofinansowanie tego projektu z Unii 
Europejskiej stara się m iędzy innymi 
Politechnika Śląska.

•  29 .02 „Polska D ziennik Zachodni”
— Inżynier to brzmi dumnie — artykuł do
tyczący Forum U czeln i Technicznych, 
na który debatowano m iędzy innym i na 
temat tego, jakie kroki należy podjąć by 
lepiej promować uczelnie kształcące in
żynierów

•  29.02 „Polska D ziennik Z achodni” - 
Etat czeka na żaka -  artykuł o mających  
się odbyć 11 marca Inżynierskich Tar
gach Pracy organizowanych przez Biuro 
Karier Studenckich Politechniki Śląskiej 
oraz Stow arzyszenie Studentów BEST  
G liw ice

M IESIĘCZNIKI:

•  Nr 2 Luty „Forum A kadem ickie” -  
Doktorat h.c. -  prof. Jerzy Buzek -  notka 
dotycząca otrzymania przez prof. Jerze
go Buzka tytułu doktora honoris causa 
Politechniki Śląskiej

•  Nr 2 Luty „Forum A kadem ickie” -  
Kadry dla lotnictwa -  notka o mającym  
pow stać w  Politechnice śląskiej Centrum  
K ształcenia Kadr Lotnictwa C yw ilnego  
Europy Środkow owschodniej

•  Nr 2 Luty „Forum A kadem ickie” 
-  Konkurs „ Forum ” rozstrzygnięty -  ar
tykuł o wygranej chem ika z Politechni
ki Śląskiej mgr. inż. Sławom ira Boncla  
w  konkursie „Forum A kadem ickiego” 
na artykuł popularnonaukowy

TELEW IZJA:

•  06 .02 TVP 3 K atow ice -  obszerny  
materiał pośw ięcony W ydziałow i A rchi
tektury Politechniki Śląskiej

Nowości Wydawnictwa
Politechniki Śląskiej

Urszula Stańczyk, K rzysztof Cyran,
Bolesław Pochopień
THEORY OF LOGIC CIRCUITS
Vol.2. Circuit design and analysis.

Tom drugi 
m o n o g r a f i i  
jest bezpo
średnią kon
tynuacją tomu  
pierw szego -  
V o l.l. Funda- 
mental issues 
-  i obejm uje 
z a g a d n i e -  
nia realiza
cji układów  
l o g i c z n y c h ,  

zarów no kom binacyjnych jak  i sekw en
cyjnych, wraz z  ich zastosow aniem  do 
projektowania standardowych układów  
cyfrow ych. P od zielony  jest na p ięć czę 

ści, num erow anych V I-X .
C zęść szósta zaw iera ogó ln ą  klasyfika
cję układów  logicznych , definicje pod
staw ow ych pojęć teorii autom atów oraz 
przegląd rozw oju technologicznego.
W  części siódm ej om ów iono m.in.: 
bramki, struktury w ykorzystujące ko
mutatory, przerzutniki asynchroniczne  
i synchroniczne oraz ich zastosow anie  
w  realizacji układów  sekw encyjnych, 
a także wybrane układy program ow a
ne.
C zęść ósm a pośw ięcona jest projekto
waniu układów  kom binacyjnych, im 
plem entacji układów  iteracyjnych oraz 
zjaw isku hazardu.
W  części dziew iątej om ów ion o m etody  
projektowania układów  asynchronicz
nych i synchronicznych i dynam ikę 
układów  sekw encyjnych.

W  części dziesiątej przedstaw iono w y 

brane typy układów  specjalizow anych  
(w ykorzystyw anych  jako b loki funk
cjonalne w  konstrukcji system ów  cy 
frow ych), licznik i, rejestry, układy aryt
m etyczne i ich zastosow anie, a ponadto 
projektowanie układów  mikroprogra- 
m ow anych oraz układów  z  za leżn ościa 
mi czasow ym i.
M onografia kierow ana jest do projektan
tów  system ów  log iczn ych  zainteresow a
nych praktycznym i proceduram i analizy  
i syntezy układów, do inżynierów  i na
u k ow ców  poszukujących p ozycji przed
staw iających om aw iane zagadnienia  
w  ujęciu ca łośc iow ym , a w reszcie  do 
studentów  studiujących m iędzy innym i 
na kierunkach: inform atyka, elektronika  
i telekom unikacja, autom atyka i roboty
ka, mechatronika.
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Sport
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Puchar Polski Seniorów i Seniorek w Opolu

18-

W  dniach 9-10.02.2008 na hali 
w Opolu został rozegrany Pu

char Polski Seniorów i Seniorek w judo  
z udziałem całej czołów ki polskich za
wodników i zawodniczek. G liw iccy za
w odnicy w alczyli ze zmiennym szczęś-

Turniej w Pawłowicach

W  Pawłowicach w dniu 10.02.2008  
w alczyły dzieci. Złoty medal zdo

była Aleksandra Piątek w  kategorii wa- 
gowej 57 kg. Srebro w yw alczyli Piotr 
Moczulski (kat. wag. 30 kg) i Bartłomiej

ciem. Wyniki wyglądają następująco: 
brązowy medal w yw alczyła Izabela 
Herdzik w kategorii wagowej 63 kg, V  
m iejsce zajęła Anna Smółka (kat. wag. 
57 kg), na V miejscu uplasował się także 
Jacek M alczewski (kat wag. 66 kg) oraz

Matczak (kat. wag. 60kg). Brązowe m e
dale zdobyli: Jakub W ęgrzyn (kat. wag. 
36kg), Oliwer Lochamjer (kat. wag. 
33kg), Mikołaj Habart (kat. wag. 30 kg)

Eliminacje południa Polski do Pucharu Polski M łodzieży

W  dniu 16.02.2008 na hali Czarnych 
Bytom zostały rozegrane elimina

cje południa Polski do Pucharu Polski 
Młodzieży. W  zawodach udział w zięły  
42 kluby z 4 województw. G liw iccy za
wodnicy odnotowali bardzo udany start. 
I miejsca zdobyli: Martin Jasek ( kat wag

60 kg ), Jacek M alczewski ( kat. wag. 
66 kg ) oraz M ichał Garbacz ( kat. wag. 
90 kg ). II miejsca zdobyli Sylw ia Da
niel (kat. wag. 48 kg ), Izabela Herdzik 
( kat. wag. 63 kg ) i Aleksander K owal
ski ( kat. wag. 73 kg ). III miejsca zdo
byli: Hanna Smółka ( kat. wag. 63 kg),

Mistrzostwa Polski M łodzików i M łodziczek

W dniu 2.02.2008 na hali Ośrod
ka Sportu Politechniki Śląskiej 

w Gliwicach rozegrano Mistrzostwa 
Śląska M łodzików i M łodziczek w judo 
z udziałem 167 zawodników i zaw od
niczek z 36 klubów województwa ślą
skiego. Wyniki gliw ickich zawodników  
wyglądają następująco: Srebrny medal 
zdobył Filip Kując (kat. wag. 38 kg), 
brązowy medal w yw alczył Bartłomiej

M atczuk (kat w ag 55 kg ), srebro zdo
był Patryk Pacholak ( kat. wag. 66 kg), 
brązowy medal w  kategorii wagowej 40  
kg w yw alczyła Kinga K ołodziejczyk  
oraz Karolina Skorb, także brązowy 
medal,ale w  kategorii wagowej 44 kg, 
w yw alczyła A gnieszka M isiuk. Srebro 
zdobyła Marta Zygmunt ( kat. wag. 52 
kg ), brąz Aleksandra Piątek ( kat. wag. 
57 kg ) oraz Paulina B ieganow ska w  tej

X Jubileuszowy M iędzynarodowy Turniej Judo Dzieci

W Opolu rozegrano X  Jubileuszowy 
M iędzynarodowy Turniej Judo 

D zieci z udziałem 210 zawodników  
i zawodniczek z Litwy, Austrii, Bułgarii, 
Czech, Słowacji, Ukrainy i Polski. Za
w ody były bardzo udane. Złote medale

wywalczyli: Piotr M oczulski (kat. wag. 
29 kg), Oliwier Lochmajer (kat. wag. 
32 kg oraz Piotr Kurczyk (kat. wag. 35 
kg). Srebro zdobyli: Marcin Sosnow 
ski (kat. wag. 43 kg) oraz Roman Siw y  
(kat. wag. 30 kg). Brązowe medale w y-

Ignacy Rudowiec (kat. wag. 73kg). VII 
m iejsce zajęli Aleksander Kowalski (kat 
wag. 73 kg) i M ichał Garbacz ( kat. wag. 
90kg). Trenerami zawodników są Broni
sław W ołkowicz i Grzegorz Kotliński.

i Damian K ołodziejczyk (kat. wag. 
39kg).
Trenerem jest Eugeniusz Olejniczak

Tomasz Undziakiewicz ( kat. wag. 66 kg), 
Łukasz Laskowski ( kat. wag. 90 kg), Mar
cin N iedzielski ( kat. wag. 73 kg) oraz 
Tomasz Kempka ( kat. wag. 73 kg). Tre
nerem jest Grzegorz Kotliński.

samej kategorii wagowej. Brązowy m e
dal w yw alczyła także Partycja Gutt ( kat. 
wag. 63 kg ) oraz Katarzyna Wejkszner 
( kat. wag. 70 kg ). Złoto w  kategorii 
wagowej +70 kg zdobyła D om inika N o 
wakowska, w  tej samej kategorii srebro 
w yw alczyła Klaudia Stępień. Trenerami 
gliw ickich zawodników są: Tadeusz Po
łom ski, Sonia Gross, Marta Hemacka.

w alczyli: D aniel Kawałko (kat. wag. 39 
kg) i D aw id Sojka ( kat. wag. 43 kg). Tre
nerem jest pan Eugeniusz Olejniczak.

Czesław Garncarz
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Wspomnienia
Wspomnienie o prof. Marianie Kolarczyku

7 lutego 2008 r. zmarł nagle dr 
hab. inż. M arian Kolarczyk, 

profesor nadzwyczajny w  Politech
nice Śląskiej, Zastępca Dyrektora 
Instytutu Eksploatacji Złóż na Wy
dziale Górnictwa i Geologii, Kie
rownik Zakładu Eksploatacji Złóż 
i Geofizyki G órniczej.
Profesor M arian Kolarczyk uro
dził się 2 listopada 1946 r. w Nie- 
dobczycach. Po ukończeniu szkoły 
średniej w Rybniku, studiował w 
latach 1964-1970 na ówczesnym 
Wydziale Górniczym Politechniki 
Śląskiej uzyskując dyplom magistra 
inżyniera górnictwa. W 1970 r. za
trudnił się w KW K M arcel najpierw 
jako stażysta, a następnie nadgóm ik 
i sztygar zmianowy. W kopalni tej 
został też czynnym ratownikiem 
górniczym. Z pracą w  kopalni łą
czył dodatkowe studia zaoczne m a
tematyki na Wydziale Mat. - Fiz. - 
Chem. Uniwersytetu Śląskiego. Nic 
więc dziwnego, że profesor Andrzej 
Frycz, kierownik Katedry Aerologii 
Górniczej zaproponował am bitne
mu sztygarowi asystenturę w swo
jej katedrze i doprowadził do Jego 
przeniesienia (mimo stypendium 
fundowanego z kopalni) z dniem 
1 października 1972 r. na Wydział 
Górniczy Politechniki Śląskiej: Za
oczne studia m atematyczne trwały 
do 1974 r., a następnie rozpoczęła 
się praca nad doktoratem. Stopień 
naukowy doktora uzyskał Profesor 
Kolarczyk w 1980 r. na podstawie 
pracy pt.: „W łasności i zastosowania 
charakterystyk podsieci i otoczenia 
w kopalnianej sieci w entylacyjnej”. 
W  1993 roku uzyskał stopień dokto
ra habilitowanego na podstawie pra
cy pt. „W pływ struktury kopalnianej 
sieci wentylacyjnej na wrażliwości 
prądów powietrza przy zmianach 
oporów bocznic” . W 1998 roku m ia
nowany został profesorem  nadzw y
czajnym  w Politechnice Śląskiej.

Z tem atów pracy doktorskiej i ha
bilitacyjnej wynika, że Profesor 
K olarczyk był przede wszystkim 
specjalistą z zakresu aerologii górni
czej , a Jego największe osiągnięcia 
naukowe dotyczą kopalnianej sieci 
wentylacyjnej. Jednakże cały doro
bek naukow y w postaci 110 publi
kacji w czasopismach oraz m ate
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riałach konferencyjnych krajowych 
i zagranicznych, 1 monografii, 1 
rozdziału w obszernym podręczniku 
górnictwo, kilkunastu komunikatów 
naukowych obejmuje również za
gadnienia zwalczania pożarów pod
ziemnych, klimatyzacji kopalń i ra
townictwa górniczego. Tego zakresu 
dotyczyło też kilkadziesiąt prac na
ukowo - badawczych i kilkadziesiąt 
ekspertyz oraz opinii dla przemysłu, 
w których profesor Kolarczyk 
uczestniczył bądź opracował je  
samodzielnie. Do tego należy do
dać wykonane recenzje prac dok
torskich, artykułów w ydaw ni
czych, referatów konferencyjnych 
i projektów badawczych. W spółpra
cował z ośrodkami naukowymi w 
kraju i zagranicą, w szczególności 
z ośrodkami w Czechach, Słowacji, 
Bułgarii, Ukrainy i Rosji. W yjeżdżał

na konferencje naukowe nie tylko 
do wym ienionych krajów, ale także 
do USA i RPA.
Profesor K olarczyk był członkiem  
Komisji Górniczej Oddziału PAN 
w Katowicach i członkiem  Prezy
dium Sekcji Aerologii Górniczej 
w tej Komisji, członkiem  Sekcji 
Aerologii Górniczej K om itetu Gór
nictwa PAN, członkiem  M iędzyna
rodowego Biura Termofizyki Gór
niczej. Był też członkiem  zespołów 
redakcyjnych: kwartalnika „Ratow 
nictwo G órnicze” oraz m iesięcznika 
„Przegląd G órniczy” . Był prom oto
rem 2 zakończonych i 3 nie zakoń
czonych przewodów doktorskich 
i około 100 prac dyplom ow ych m a
gisterskich oraz inżynierskich.
W  latach 2002 - 2005 Profesor Ko
larczyk pełnił funkcję prodziekana 
W ydziału Górnictw a i Geologii ds. 
organizacji.
Bardzo owocna była współpraca 
Profesora Kolarczyka z przem ysłem  
górniczym, zarówno węgla kam ien
nego jak  i rud miedzi. Od 1983 r., 
a więc przez 25 lat, był dodatkowo 
zatrudniony na część etatu w  KW K 
„K nurów” w działach wentylacji 
i przygotow aniu produkcji. Jako spe
cjalista z zakresu aerologii górniczej 
i ratow nictw a górniczego był człon
kiem komisji ds. A tm osfery K opal
nianej i Zagrożeń A erologicznych 
w Podziem nych Zakładach G órni
czych przy W yższym  U rzędzie G ór
niczym , a także był doraźnie pow o
ływany w skład kilku kom isji bada
jących przyczyny i okoliczności po
w stawania pożarów  lub wybuchów  
w kopalniach. Był w tym  zakresie 
biegłym  sądowym  Sądu O kręgo
wego w Katowicach. Powoływano 
Go także w skład zespołów  robo
czych, sztabów akcji ratow niczych 
i różnych zespołów doradczych 
w sytuacjach usuwania skutków 
awarii, pożarów  lub w ybuchów
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zaistniałych w kopalniach. Dzia
łał w Stowarzyszeniu Inżynierów 
i Techników Górnictwa (był wi
ceprezesem Zarządu Oddzia
łu Gliwicko - Zabrzańskiego) 
oraz w Stowarzyszeniu Wycho
wanków Wydziału Górnictwa 
i Geologii. Społecznie działał rów
nież w związku zawodowym NSZZ 
„Solidarność” . Był członkiem Re
gionalnej Sekcji Nauki i delegatem 
do WZD Krajowej Sekcji Nauki 
NSZZ „Solidarność” .
Za działalność naukową, dydaktycz
ną, organizacyjną i społeczną był

nagrodzony i wyróżniony w Uczel
ni. Wyrazem uznania dla współpra
cy Profesora Kolarczyka z prze
mysłem górniczym jest przyznany 
Mu stopień Generalnego Dyrektora 
Górniczego II oraz uhonorowanie 
odznaczeniami i medalami, które z 
dumą nosił na galowym mundurze 
górniczym.
Profesor Kolarczyk był też zamiło
wanym turystą, a Jego wielką pasją 
było fotografowanie. Pozostanie w 
pamięci tych, którzy Go znali jako 
Człowiek przyjacielski, łatwo na
wiązujący kontakty i bezpośredni.

Kilka pokoleń inżynierów górników 
zachowa Go w pamięci jako szcze
rego przyjaciela studentów i wybit
nego specjalistę w zakresie aerologii 
górniczej.

Józef Sułkowski

Wspomnienie o dr. hab. inż. Jerzym Kudle

W dniu 17 lutego 2008 roku 
zmarł nagle dr hab. inż. Jerzy 

Kudła zastępca kierownika Katedry 
Maszyn i Urządzeń Elektrycznych 
Wydziału Elektrycznego.
Urodził się 22 września 1949 roku 
w Bytomiu. Po ukończeniu Lice
um Ogólnokształcącego w Rybniku 
w 1967 roku podjął studia na Wy
dziale Elektrycznym Politechniki 
Śląskiej, które ukończył w 1973 
roku. Bezpośrednio po studiach roz
począł pracę w obecnej Katedrze 
Maszyn i Urządzeń Elektrycznych. 
Był zatrudniony na stanowiskach: 
asystenta, wykładowcy, adiunkta. 
Dwa dni przed Jego śmiercią został 
złożony wniosek o zatrudnienie na 
etacie profesora nadzwyczajnego 
Politechniki Śląskiej.
W 1982 roku obronił pracę doktorską 
pt.: „Badanie stanów dynamicznych 
silnika indukcyjnego z wirnikiem 
głębokożłobkowym z uwzględ
nieniem sprężystości elementów 
przenoszących moment obrotowy” . 
W roku 2006, na podstawie oce
ny ogólnego dorobku naukowego 
i przedstawionej rozprawy habili
tacyjnej pod tytułem „Modele m a
tematyczne maszyn elektrycznych 
prądu przemiennego uwzględniają
ce nasycenie magnetyczne rdzeni" 
uzyskał stopień naukowy doktora 
habilitowanego nauk technicznych

nadany przez Radę Wydziału Elek
trycznego Politechniki Śląskiej w 
Gliwicach.
W latach 1994-1997 pełnił obowiązki 
kierownika Zakładu w Katedrze M a
szyn i Urządzeń Elektrycznych, a od 
roku 2006 funkcję zastępcy kierow
nika tej Katedry. Od kilkunastu lat był

koordynatorem współpracy Katedry 
z Wydziałem Elektrycznym Uni
wersytetu Technicznego w Brnie w 
Czechach
Był członkiem Stowarzyszenia 
Elektryków Polskich, Polskiego 
Towarzystwa Elektrotechniki Teo
retycznej i Stosowanej. Był organi
zatorem i współorganizatorem se
minariów naukowych krajowych i 
zagranicznych.

Przebywał na stypendiach i stażach 
naukowych zagranicznych, tym: na 
Politechnice w Pilźnie, na Uniwer
sytecie Technicznym w Berlinie, w 
Politechnice Lwowskiej i w Poli
technice w Koszycach.
Brał aktywny udział w projektach 
realizowanych w ramach współ
pracy między Katedrą Silnoprą- 
dowej Elektrotechniki i Elektroni
ki Uniwersytetu Technicznego w 
Brnie (Czechy) a Katedrą Maszyn 
i Urządzeń Elektrycznych w Gli
wicach. W ramach realizacji pro
gramu europejskiego Leonardo 
Da Vinci Inetele współpracował 
z: Uniwersytem M ontana w Le- 
oben, Narodowym Uniwersytem 
Technicznym w Atenach oraz Bu- 
dapesztanskim Uniwersytem Eko
nomicznym i Technologicznym w 
Budapeszcie.
Działalność naukowo-badawcza dra 
inż. hab. Jerzego Kudły obejmowa
ła zagadnienia dotyczące maszyn 
elektrycznych, w szczególności zaś 
problematykę modelowania, sy
mulacji, identyfikacji maszyn elek
trycznych prądu przemiennego. 
Wiele lat zajmował się badaniami 
właściwości dynamicznych gene
ratorów synchronicznych i maszyn 
indukcyjnych wraz z ich układami 
regulacji i sterowania pracujących 
w systemie elektroenergetycznym.
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W  szczególności zajm ował się ba
daniami stabilności lokalnej i dy
namicznej układów wielomaszyno- 
wych. W badaniach tych stosował 
m etody polowe wykorzystujące 
m etodę elem entów skończonych do 
wyznaczania rozkładów pól elektro
m agnetycznych.
Był autorem lub współautorem  
trzech monografii, skryptów akade
m ickich oraz ponad 170 publikacji 
naukowych krajowych i zagra
nicznych. Brał udział w licznych 
pracach naukowo-badawczych 
realizowanych przy współpracy 
z przem ysłem  oraz w grantach kra
jow ych i m iędzynarodowych.
Dr hab. inż. Jerzy Kudła prowadził 
zajęcia dydaktyczne na Wydziale 
Elektrycznym, Górnictwa i Geologii

w Gliwicach oraz w 'Centrum 
Kształcenia Inżynierów w Ryb
niku z zakresu: m aszyny elek
tryczne, dynam ika m aszyn elek
trycznych; m etody kom puterowe 
w inżynierii elektrycznej, zastoso
wanie m etody elem entów skończo
nych w maszynach elektrycznych. 
Był prom otorem  42 prac dyplom o
wych m agisterskich i 13 prac dyplo
mowych inżynierskich oraz dwóch 
otwartych przewodów doktorskich. 
Zadziałalnośćnaukową, dydaktyczną 
i organizacyjną dr hab. inż. Je
rzy Kudła otrzym ał szereg na
gród: M inistra i J.M. Rektora Po
litechniki Śląskiej. Był odznaczo
ny Brązowym Krzyżem  Zasługi 
i O dznaką Zasłużonem u dla Poli
techniki Śląskiej.

W zm arłym  tracim y rzetelnego 
współpracownika, cenionego dy
daktyka i naukowca, łubianego w y
kładowcę i szczerego kolegę.
M sza żałobna za Zm arłego została 
odprawiona 23 lutego 2008 roku w 
Bazylice M niejszej p.w. Św. A nto
niego Rybniku, po której odbyła się 
cerem onia żałobna na Cm entarzu 
przy ul. Rudzkiej w  Rybniku.

Kierownik Katedry 
wraz ze współpracownikami

Kronika żałobna
7 lutego 2008 roku w wieku 61 lat 
zmarł d r h a b . in ż . M a r ia n  K olar-
czy k , prof. nzw. w Pol. Śl. 
Długoletni pracownik naukowy 
Instytutu Eksploatacji Złóż na Wy
dziale Górnictwa i Geologii, w ybit

ny naukowiec, specjalista w  zakre
sie aerologii górniczej i ratownictwa 
górniczego, wspaniały wykładowca 
i wychowawca młodzieży.
Ostatnie pożegnanie odbyło się w 
Kaplicy cm entarza parafialnego w

Rybniku -  Popielowie w dniu 12 lu
tego 2008 r. N abożeństw o Żałobne 
odprawione zostało w kościele p.w. 
Trójcy Przenajświętszej w Rybniku 
-  Popielowie.

17 lutego 2008 roku zmarł d r  
h ab . in ż . J e r z y  K u d ła , zastęp
ca Kierownika Katedry M aszyn 
i Urządzeń Elektrycznych. Nauczy
ciel akademicki Uczelni od 1973 
roku. Uznany specjalista z teorii 
maszyn elektrycznych, elektrycz
nych szczególności m odelowania 
i identyfikacji param etrów m a
szyn prądu przemiennego. Autor 
lub współautor skryptów dydak
tycznych oraz ponad 150 publi
kacji naukowych krajowych i za

granicznych. Aktywny uczestnik 
wielu sympozjów i konferencji na
ukowych. Brał udział w licznych 
pracach naukowo -  badawczych 
realizowanych przy współpra
cy z przemysłem oraz w grantach 
krajowych i międzynarodowych. 
Opiekun wielu prac dyplomowych 
i wychowawca inżynierów elektry
ków w dziedzinie maszyn elektrycz
nych. Członek Stowarzyszenia E lek
tryków Polskich i Polskiego Stowa
rzyszenia Elektroniki Teoretycznej

i Stosowanej. Odznaczony Brązo
wym  Krzyżem  Zasługi, O dznaką 
Zasłużonego dla Politechniki Ślą
skiej. W yróżniony nagrodam i indy
widualnym i i zespołow ym i M inistra 
i J.M. Rektora Politechniki śląskiej. 
Pogrzeb odbył się w dniu 23 lutego 
w Rybniku. Cerem onia pogrzebowa 
odbyła się z Bazylice p.w. św. 
Antoniego.
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Ci RAŃMY - MINERAŁY JUBILERSKIE I SKAŁOTWÓRCZE
Wystawa mineralogiczna na Wy d zia le  górnictwa i Geologii
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Po lite c hn ika  Ś lą sk a  ot 
a upow ażnia Uczeln: 

m obilności akaden

Educa tion  and  Cu ltu re  DG 

L i f e l o n g  L e a r n i n g  P r o g r a m m e

ERASMI
EXTENDE
T h e  E uropean C om m ission  h e reb y  aw a rd s  th is  C h a rte r to

The In s titu t io n  has a g ree d  to  co m p ly  
w ith  th e  fo llo w in g  fu n d a m e n ta l p rin c ip les  o f E rasm us m o b ility :

•  M ob ility  sha ll be carried out only w ith in prior in te r-institu tiona l agreements;

•  No university fees for tu ition , reg istration, exam inations, access to laboratory and lib rary  fac ilit ie s  
are to be charged to in-com ing Erasmus students;

•  Fuli recognition sha ll be given to students for satisfacto rily  com pleted activ itie s specified  in the com pu lsory  
Learning Agreement and Training Agreement.

The In s titu tio n  has a lso  ag ree d :

•  to ensure the h ighest qua lity  in the organisation of student and staff m obility;

•  to ensure that curriculum  inform ation is up to date, eas ily  accessib le  and transparent and that an academ ic 
credit transfer system  (ECTS or sim ilar) gives transparency to the procedures;

•  to ensure equal academ ic treatment and services to home and Erasmus students;

•  to support the integration of incom ing Erasmus students in the ln s titu tion 's  activ ities;

•  to provide incom ing Erasmus students and the ir home Institutions w ith transcrip ts con ta in ing fuli, 
accurate and tim ely inform ation at the end of their m ob ility  period abroad;

•  to ensure the highest qua lity  in the organisation of student placem ents;

•  to fac ilita te  and acknow ledge Erasmus teaching and tra in ing activ ities in du d in g  those invo lv ing  enterprises;

•  to promote and give v is ib i!ity  to the activ ities supported by the Erasmus programme;

•  to pub lic ise  th is Charter and the related Erasmus Po licy Statement of the Institution;

•  to comply with the objectives on non d iscrim ination set out in the L ife long Learning Programme.

For th e  E u ro p e a n  C o m m is s io n :
This Charter entitles the Institution to apply Brussels Ausuit 200?
to its National Agency and to the European Commission 
for grant support for Erasmus activities.

M ic h e l R IC H O N N IE R  

D ire c to r  LIFELONG LEA R N IN G  :

E d u c a t io r  a n d  T ra in in g . P ro g ra m m e s  a n d  .

POLITECHNIKA ŚLĄSKA

y io la l io n  o f  th is  C h a rte r  m a y  le a d  to  its  w ith d ra w a l by  th e  E u ro p e a n  C o m m is s io n


